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DIT PRACHTIGE BLAD WORDT U AANGEBODEN 

DOOR PZV ZEEZEILVERENIGING

PZV is een vereniging voor schippers en opstappers met 

een passie voor zeezeilen. Het is een club van actieve en 

sportieve zeezeilers die zich richt op het vergroten en 

overdragen van nautische kennis en vaardigheden. 

Nieuwsgierig geworden? Neem een kijkje op onze website 

www.pzv-zeezeilen.nl. Of nog beter, kom eens kennis-

maken tijdens een van onze activiteiten. Interesse? neem 

contact met ons op via secretaris@pzv-zeezeilen.nl.
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Een zeezeilvereniging verwacht je niet 
op de platte hei. Dus als je tegen een 
buitenstaander vertelt dat onze club uit 
Eindhoven komt, moet je niet raar staan 
te kijken dat je voor PSV ‘uitgescholden’ 
wordt. Helemaal onterecht kun je dat ge-
zien onze gedeelde roots niet noemen, en 
zeezeilen is tenslotte gewoon een sport. 
Maar goed, het ‘werkzaam bij Philips’ 
quorum voor ons ledenbestand is al tig 
jaar geleden losgelaten, en zeker sinds 
Philips ons niet meer sponsort gebruiken 
we eigenlijk alleen nog onze afkorting. En 
met de voetbalsuccessen van onze grote 
broer ligt verwarring op de loer. 

Een andere ‘zusterclub’ is de PSA, de 
Philips Sailing Association. De kans dat je 
daar in de UK mee verward wordt is te-
genwoordig nihil. Ons kleine Engelse zus-
je hield star vast aan het Philips-karakter 
en wist geen nieuwe generaties aan zich 
te binden. Dat kwam de vitaliteit van de 
club niet ten goede. Gelukkig hebben we 
de goede herinneringen, nog belichaamd 
in de Navigators Trophy die we van hen 
kregen. 

Plannen en ideeën genoeg. Mathy Meu-
lendijks gaat de activiteiten commissie 
versterken en neemt mogelijk later dit 
jaar het stokje van Sander over. Recent is 
de website vernieuwd, zowel de ‘look & 
feel’ als de techniek erachter. Dit was om 
diverse redenen, zoals privacy en voort-
schrijdende techniek hard nodig. Het is 
natuurlijk de bedoeling dat onze com-
municatiemiddelen ons ondersteunen bij 
het organiseren van en communiceren 
over activiteiten. Helaas is de livegang 
van de website niet helemaal zonder slag 
of stoot gegaan ondanks dat er door een 
team van PZV’ers keihard gewerkt is om 
dit zo geruisloos mogelijk te laten ver-
lopen. Dat is vervelend maar is meestal 
wel de realiteit bij dit soort overgangen, 
want het betekent verandering en is he-
laas nooit volledig foutloos. Problemen 
zijn intussen grotendeels verholpen en 
waar niet worden z.s.m. werkbare op-
lossingen gezocht. Ook goed om te zien 
dat verschillende nieuwe leden zich heb-
ben gemeld om te helpen met het orga-

In Zeeland, waar ze vaker Feyenoord-fan 
zijn, en de Provinciale Zeeuwsche Cou-
rant de scepter zwaait, wordt de naam 
van onze zeilclub trouwens vaak verbas-
terd tot PZC. Deze regionale editie van 
het AD houdt, net als wij, graag vast aan 
de eigen identiteit die uit het roemrijk 
verleden mag worden ontleend.

Net als kranten zijn zeezeilclubs in grote 
lijnen met elkaar vergelijkbaar. We maken 
allemaal mooie tochten en lopen tegen 
dezelfde ontwikkelingen aan. Maar on-
derling verschillen de karakters stiekem 
soms fors. Een accent hier of daar kan 
groot verschil maken.

(Overigens: je kunt voor je nieuwsgaring 
rondom de Oosterschelde ook terecht 
bij Omroep Zeeland. Een medium dat zo 
zijn eigen kopzorgen heeft. Want sinds de 
Oekraïne crisis staat hun logo met de Z 
onder vuur. Ook deze woke-trend heeft 
dus inmiddels de periferie bereikt.)

Nou ben ik geen letterzifter, maar het 
zijn wel de kleine dingen die het doen. Je 

niseren van een activiteit of anderszins 
de vereniging te ondersteunen. Activiteit 
en betrokkenheid alom!

PZV in ontwikkeling
We zijn een dynamische en nog steeds 
licht groeiende vereniging. We verjongen 
en veranderen als vereniging. De gene-
ratie leden van het eerste uur begint 
weg te vallen. Dit hoort helaas bij het 
leven. Recent zijn Tom Kipperman en 
Herman Racer Palthe overleden. Beide 
lange tijd hele zichtbare en actieve le-
den. Ook worden leden met boot leden 
zonder boot. De Visser, SunDancer en 
Lady Five zijn onlangs verkocht en ver-
laten de vereniging. Allemaal boten van 
actieve schippers die vele tochten heb-
ben meegevaren. Laten we hopen dat 
deze ex-schippers / booteigenaren onze 
vereniging de moeite waard blijven vin-
den, lid blijven en hun kennis en ervaring 
willen delen met minder ervaren leden 
en ook als opstapper mee blijven varen.

moet je kop er dus bij houden als redac-
teur. Want PZV is dus zonder S, zonder 
A en zeker zonder C. 

In dit nummer hebben we dat laatste 
strikt doorgevoerd. Het C-woord heb-
ben we zorgvuldig vermeden. Stond het 
vorige nummer nog vooral in het teken 
van de RIVM beperkingen op onze da-
gelijkse zeilpraktijk, in dit nummer keren 
we graag met jullie terug naar het oude/
nieuwe normaal. Geen artikelen meer 
dus over alle C-gebonden ellende. Zelfs 
de PZV-mondkapjes gaan in de ramsj. 

Op naar een mooi zeilseizoen waarin het 
C-woord weer gewoon associaties op-
roept met een lekker biertje dat je met 
een beetje mazzel in een goedgevulde 
boordkoelkast aantreft. Wie weet levert 
het ook nog inspiratie op voor een mooi 
artikel voor ons blad?

Voor nu zijn we trots dat onze redactie, 
met oog voor de details, er weer in ge-
slaagd is u een paar uur leesplezier te bie-
den. Geniet daarvan!

PZV sociaal
Gelukkig zijn we zijn ook een sociale 
vereniging. Wat ben ik trots dat er op 
de Voorjaars-ALV unaniem is gestemd 
om maar liefst twee overlevingspakken 
te doneren aan de KNRM.  Een ‘erkend 
goed doel’ dat belangrijk is voor de zeil-
sport, waar we allemaal ooit gebruik van 
kunnen / moeten maken en hopelijk lid 
van zijn of snel worden. 

Een fantastisch seizoen 2022
Zelf kijk ik erg uit naar dit zeilseizoen, 
ook al zal dit er voor mij persoonlijk heel 
anders uitzien. Eerst een week varen bij 
Korfoe en dan de Ramsgate tocht. Ik 
heb er zin in maar ben toch ook wel een 
beetje nieuwsgierig hoe deze post-Brexit 
Ramsgate eruit zal zien en waar we alle-
maal mee te maken krijgen aan formali-
teiten. We gaan het ervaren!
Hierbij een heel fantastisch zeilseizoen 
gewenst! Tot snel ergens op het water 
of in de pub.

Letterziften              Beste leden van PZV Marja Snoeijen
Annemieke Stallaert

Het redigeren van een clubblad is geen sinecure. Los van de coördinatie van de inhoud (oftewel het ‘leuren’ om 
stukjes) en een strakke vormgeving vergt het een hoop taalgevoel. Je moet wel op de kleine lettertjes blijven letten. 
‘Je moet wel in de grote lijnen blijven denken’ zou mijn geliefde zeggen. Dat zal best, maar een klein detail kan een 
groot verschil maken. De naam van onze club vormt een mooi kapstokje om dat te illustreren.

Het vaarseizoen 2022 is van start. Wat een mooi vooruitzicht. We hebben een aantal leuke leerzame winterac-
tiviteiten achter de rug en er staat weer een mooie PZV-activiteiten kalender met voor dit voorjaar verschillende 
leuke natte activiteiten zoals de Inslingertocht, de Ramsgatetocht en Navigatie weekend. More to come!



Als ik dit medio april schrijf is het overigens een zonovergo-
ten Paasweekeinde. Ideaal weer om te zorgen dat alle boten 
weer helemaal vaarklaar zijn. Zelf heb ik in het kader van de 
kennismakings- en klusweekeindes weer zeer welkome hulp 
gekregen bij het poetsen van de boot en het aanslaan van de 
zeilen. Op onze besloten facebook pagina zag ik leuke foto’s 
van helpende handjes voor zeer uiteenlopende klussen op 
verschillende boten langskomen. Mooi om te zien dat we 
niet alleen in verenigingsverband varen maar ook in vereni-
gingsverband voor onze boten zorgen.

We richten ons vizier inmiddels al op een aantal natte acti-
viteiten in het noorden en zuiden later in het seizoen. In het 
noorden organiseren we in september een waddenweek-
einde en in het zuiden hebben we ‘chef paardenbiefstuk’ en 
‘cheffin salades’ alweer kunnen charteren voor het organise-
ren van een Stoere Verhalenweekeinde op de Mosselbank in 
de Grevelingen. Misschien kunnen we dit zelfs combineren 
met een zeilwedstrijdje en eindelijk weer eens de vereni-
gingsbokaal uitreiken. We zullen dit overigens zo plannen 
dat we ook in verenigingsverband mee kunnen doen aan 
de 8-uurs van de Oosterschelde. Hou de website en onze 
nieuwsflitsen in de gaten voor de data!

Verder maken we een PZV promotie-uitje van de donatie 
van twee overlevingspakken aan de KNRM.

Bericht van de activiteitencommissaris            

Zoals aangekondigd tijdens de voorjaars ALV zal Mathy Meu-
lendijk de activiteitencommissaris de komende maanden met 
raad en daad bijstaan. De bedoeling is dat Mathy tijdens de 
najaars ALV formeel tot het bestuur toetreedt en dat Sander 
van Eijkern dan terugtreedt.

Veel plezier op het water gewenst!
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Als deze Zeezeilen door de brievenbus op de deurmat ploft hebben we de Inslingertochten in het noorden 
en het zuiden en ons Koningsnummer de Ramsgate-tocht alweer achter de rug. 
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Sander van Eijkern

Mathy Meulendijks
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Op 7 maart jl. overleed ons oudste lid, 
Tom Kipperman, in de leeftijd van 93 
jaar.  

Tom speelde met name in de eerste 20 
jaar van PZV een actieve rol binnen de 
vereniging. Hij maakte kennis met PZV 
voordat PZV bestond. Een oproep 
voor een zeiltocht naar Ramsgate, door 
Philips mensen uit Terneuzen, ‘leek 
hem wel iets’, waarna hij in 1979 al naar 
Ramsgate voer. Na de oprichting van 
PZV zeilde hij vervolgens vele Ramsga-
tetochten mee, waarvan maar liefst vijf 
keer (1986 t/m 1990) als vlootvoogd. 
Daarna was hij van 1994-1997 voorzit-
ter van de vereniging en betrokken bij 
veel verenigingsactiviteiten.

Een artikeltje in de Philips Koerier van 
juni 1979 en een zekere gretigheid om 
onze horizon te verruimen, was voor 
ons - ieder afzonderlijk - aanleiding om 
lid te worden van de destijds nieuw 
op te richten Zeezeilvereniging. Als 
PZV-leden ‘van het eerste uur’ maak-
ten we daarna al direct kennis met 
Tom en leerden hem kennen als een 
enthousiaste zeiler, een fijne ‘coach’ 
en een buitengewoon aimabele kerel. 
Nu, terugkijkend, stellen we vast dat de 
groei en bloei van onze hechte vereni-
ging voor een belangrijk deel mede is te 
danken aan zijn grote inzet gedurende 
die eerste decennia. We zijn hem bui-
tengewoon dankbaar voor vele jaren 
zeilplezier en voor de vriendschappen 
die juist binnen ons verenigingsverband 
konden ontstaan.

Het zeilen zat Tom ‘in het bloed’. Hij 
zeilde graag en veel. In de loop van de 
tachtiger jaren werden de zomerse 

zeezeiltochten met zijn Girouette, een 
Standfast 27 ‘Loper’, steeds langer. Na 
de nodige ervaringen elders besloot 
hij – naar hij zelf zei - midden tachti-
ger jaren zijn vaargebied definitief naar 
de Franse kusten te verleggen! En die 
kusten werden hem in de jaren daarna 
heel vertrouwd. Hij werd Bretagneken-
ner, bij uitstek!

In 1999 ontving hij uit handen van Da-
vid Forder, namens onze toenmalige 
Engelse zustervereniging PSA, de Navi-
gators Trophy, en wel met de volgende 
woorden:

‘Of this year’s Trophy winner it truly 
can be said that he is a real sailor. He 
sails his boat well and fast. He pre-
ferably sails and uses his engine only 
when needed. He regularly makes long 
passages, of 24 hours and more. He 
always searches within PZV to com-
plete his crew. Over the years many 
young members have gained their first 
real learning experience on board his 
boat. He is fully confident at sea and 
freely delegates responsibility. He pro-
vides an ideal learning environment.
He is a nice person, works well with 
people of all ages and has built many 
long standing friendships and co-ope-
rations. He is a member from the 
first year of PZV, a former commit-
tee member, the oldest skipper of the 
fleet, sailing the smallest boat.
But above all, he has taught offshore 
sailing to many young members of the 
club in a very practical way.’  

Beter hadden wij ‘onze’ Tom eigenlijk 
niet kunnen beschrijven.

Ook na zijn actieve periode bleef Tom één 
op één betrokken bij de vereniging. Wat het 
zeilen betreft deed hij het wat kalmer aan. 
Niet meer elke zomer wekenlang weg. En hij 
‘hoefde ook niet meer zo nodig op die kouwe 
Noordzee…’. Zijn Girouette heeft hij overi-
gens nog lang gehad, ook toen hij niet meer 
voer en ze hoog en droog op de wal stond. 
Totdat hij als potentiële koper een echte Lo-
per liefhebber ontmoette. Die kreeg haar, 
met zijn zegen, mee.

In 2006 voer hij, tijdens een rondje Kanaal, 
desgevraagd nog veertien dagen mee aan 
boord van de Lady Five. Vanaf de Engelse 
Zuidkust, via z’n geliefde Bretagne richting 
huis. Hij ging graag nog een keertje mee, 
maar zei daarbij wel: ’Ik ga niet meer naar 
het voordek! En dat werd dus de afspraak. 
Het waren twee uiterst gezellige weken, met 
mooie nautische avonturen waar we nog 
steeds met plezier aan terugdenken. Het was 
tevens zijn laatste wat langere zeereis. Het 
volgende jaar, wederom gevraagd, kwam het 
er niet meer van.

PZV lag hem na aan het hart en hetzelfde 
gold voor de vriendschappen daarbinnen. 
Omstreeks zijn verhuizing naar Amsterdam, 
enkele jaren geleden, kwam terloops de vraag 
ter sprake wat die verhuizing betekende voor 
zijn lidmaatschap. ‘Niets’, antwoordde hij 
daarop stellig. ‘Ik blijf lid tot aan mijn dood!’.

Nu is het zo ver! Hij is - zo mogen we ontle-
nen aan zijn herinneringskaart - ‘met de wind 
in de zeilen heengegaan’. Dat past bij Tom. 
Wij zullen zijn vriendschap missen.

Arend Jan Klinkhamer
Piet Lucassen
Hans van Reenen



motor en dieptemeter uit te zetten, je 
zeil naar beneden te halen en vooral stil 
te zijn. De orka’s zouden zich dan snel 
moeten vervelen en weer vertrekken. 
We hebben die procedure gelukkig niet 
nodig gehad.

Voorbij Kaap Sint-Vincent gaat de route 
naar het noorden en zoals verwacht 
krijgen we te maken met de Portugese 
Noord. Dat is de overheersende 
noordelijke wind daar, die behoorlijk 
stevig kan zijn. Bij ons windkracht 6-7 
en daardoor gaat het kruisen niet erg 
snel meer. Met alleen een gereefd 
grootzeil en 1 motor erbij, vorderen 
we soms nauwelijks meer dan 40 mijl 
per dag in de juiste richting.

Kreeftenfuiken
Het gaat gelukkig sneller als het weer 
wat rustiger wordt. Het zicht ’s avonds 
is slecht en langs de Portugese en ook 
de Franse kust ligt het tegenwoordig 
vol met kreeftenfuiken. Tegen de avond 
varen we Baiona (Noord-Spanje) uit 
vanwege een goede weersvoorspelling 
om Kaap Finistère te passeren en de 
Golf van Biskaje over te steken. Het 
zicht is echter vrij slecht en we raken 
een ongeziene ‘lobsterpot’. Onze 

schroef komt in de lijn vast te zitten. 
We moeten iets doen, want de wind 
drijft ons langzaam richting rotsen. 
We hangen vast aan deze kreeftenfuik 
en kunnen onze motor niet meer 
gebruiken. Benjamin staat in het 
donker in het water op de onderste 
trede van het zwemtrapje met een 
mes, terwijl de schipper en ik met 
pikhaken proberen hem de lijn van de 
kreeftenfuik aan te geven. Pas na een 
klein half uur lukt het die dikke lijn door 
te snijden. Kort daarna komt de lijn los 
uit onze bakboord schroef. Een best 
lastige klus in het donker vanwege de 
behoorlijke golven die er nog staan. 

Zodra je iets van een bonk hoort, zet je 
meteen de motor in zijn vrij

De volgende nacht bij wederom 
amper zicht, raken we nogmaals een 
kreeftenfuik die daar ver van de kust 
zelfs op ruim 200 meter diepte ligt. Het 
is dus blijkbaar niet voldoende om ver 
uit de kust op dieper water te varen 
als je weinig zicht hebt. Wat wel iets 
kan helpen is als degene die op wacht 
zit, vlakbij de motor zit. Zodra je iets 
van een bonk hoort, zet je meteen 
de motor in zijn vrij. Je voorkomt dan 

15 mei 2021 vlieg ik naar Marseille waar ik kennis maak met 
de twee overige bemanningsleden, de Fransmannen Eric 
(Schipper) en Benjamin (crew, net als ik) en de boot Ohana 
(foto) die in het Franse Saint-Chamas vlakbij Marseille in de 
haven aan een meerboei ligt.
De eerste dagen kijkt schipper Eric met ons de boot eerst 
grondig na voordat we veilig kunnen vertrekken. De boot 
is in vrij goede staat, maar er worden wel enige gebreken 
geconstateerd die opgelost moeten worden, zoals bijv. een 
niet-werkend toilet en een paar andere zaken. Het meeste 
zorgen maakt de schipper zich over een lichte beschadiging 
van de verstaging boven in de mast. De plek wordt grondig 
bekeken, gefotografeerd en besproken met externe experts. 
De nodige checks worden uitgevoerd en de verstaging blijkt 
gelukkig helemaal in orde te zijn.

Na 4 dagen kunnen we eindelijk volgeladen met 
boodschappen vertrekken richting Gibraltar. Buiten op zee 
waait het lekker (4-5 Bf). De golven zijn pittig. Met een 
gereefd grootzeil maken we een lekker gangetje van ruim 
8 knopen.

Delivery Marseille – Amsterdam          

Oplossing
Als we de volgende ochtend het rif uit het zeil halen, 
ontdekken we dat de bovenste leuver van het grootzeil los 
is gekomen van de mast. Het blijkt dat het schroefdraad van 
het plastic blok in het zeil dat aan de leuver zit, stuk is. Als 
we willen zeilen moeten we dit blok vervangen of repareren.  
De schipper besluit om naar Alicante te varen om daar te 
proberen dit blok te vervangen.
De verschillende zeilshops in Alicante hebben echter allen 
niet het juiste blok op voorraad en we moeten het onderdeel 
derhalve bestellen. Als het blok na 3 dagen nog steeds niet 
binnen is,  besluiten we het onderste blok van het zeil te 
gebruiken als bovenste blok. Zo kunnen we in ieder geval nog 
met een gereefd grootzeil varen tot de volgende haven waar 
we de bestelling dan naar toe kunnen laten zenden.

De reis verloopt daarna vrij voorspoedig. De rots van 
Gibraltar wordt gepasseerd en in het stuk erna en langs de 
Portugese kust ontmoeten we gelukkig geen orka’s. Dat 
was wel een van onze zorgen, wetende dat orka’s daar 
soms zeilboten aanvallen en met name de roeren ervan 
beschadigen. Het advies luidt dan om te stoppen met varen, je 

Afgelopen mei 2021, in een periode van weinig zeilen en veel binnen zitten, begon het bij mij erg te kriebelen toen 
ik de advertentie zag waarbij The Yacht Delivery Company een RYA Yachtmaster Offshore vroeg voor een delivery 
van een 5 jaar oude 40-voet catamaran genaamd Ohana van Marseille naar Amsterdam. Een zeilavontuur van 3 
tot 5 weken. Een verslag van het avontuur dat daarop volgde.

Oscar Binder
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mogelijk dat de lijn ver in je schroef 
verdwijnt. Deze laatste keer werkt dat 
prima, want we zijn binnen een mum 
van tijd weer los en hoeven zelfs de lijn 
van de kreeftenfuik niet stuk te snijden.

Dierenleven onderweg
Gedurende de hele trip zien we bijna 
dagelijks dolfijnen. Vooral in de Golf van 
Biskaje spelen groepen tot soms wel 40 
dolfijnen langer dan een uur voor de 
boeg. Ook zie ik enkele maanvissen. 
Meestal kleintjes, maar ook 1 van 
minstens anderhalve meter. We hebben 
regelmatig een hengel uitgegooid en 
daarmee hebben we 1 tonijn gevangen. 
Het was een heerlijk hoofd- en de 
volgende dag een voorgerecht, salade 
met tonijn, voor ons drieën.  Het is 
de enige vis die we vangen naast een 
zeevogel. Blijkbaar moet ik de volgende 
keer meer lood meenemen en iets 
dieper proberen te vissen voor meer 
succes.
Ergens in de Golf van Biskaje zien we 
een tijdlang een enorme school met 
kleine vissen. Van onderen wordt die 
door tientallen dolfijnen en andere 
roofvissen aangevallen en tegelijkertijd 
storten zeevogels zich van bovenaf op 
deze enorme school met kleine vissen.

vertrek uit Marseille

vGibraltar

Probleem toplat opgelost

Allicante
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Douane en vluchtelingen
Na het oversteken van de Golf van 
Biskaje willen we diesel tanken in 
Camaret-sur-Mere. Bij het binnenlopen 
komt er een groot marine fregat achter 
ons varen en kort erna komen er een 
vijftal  douaniers uit een RIB bij ons 
aan boord. De hele boot wordt in 
ongeveer 3 uur helemaal doorzocht. 
Alle kastjes, potjes, verbanddozen en 
tassen worden helemaal nagekeken. 
Achteraf blijkt dat het Franse systeem 
van BTW registratie een aantal weken 
vertraging kan hebben en daarom nog 
niet aangeeft dat de BTW op dit recent 
verkochte zeiljacht op de juiste wijze 
betaald is. Na enige telefoontjes blijkt 
gelukkig dat de nieuwe eigenaar wel 
netjes de BTW betaald heeft. Alles 
blijkt te kloppen; de douane vertrekt 
en wij mogen verder varen.

Een paar dagen later varen we bij 
Calais. Het is 6 uur in de morgen en 
het is net licht geworden. In de verte 
zie ik een RIB volgeladen met, ik schat, 
15 donkere mensen in reddingsvesten. 
Wij varen bijna 6 knopen op de motor 
en de RIB vaart iets sneller schuin 
op ons af. Ze zijn nog ver, maar ik 
besluit toch de schipper maar wakker 
te maken. Het voelt voor mij niet zo 
lekker namelijk. De schipper kijkt in 

zijn pyjama even en besluit om zich te 
gaan aankleden. Je weet het nooit…
Opeens komt er uit de verte een flinke 
motorboot van de Franse douane op 
volle snelheid op ons af. De RIB met 
vluchtelingen is nog maar iets meer dan 
100 meter bij ons vandaan. De douane 
roept iets door hun megafoon en vaart 
2 rondjes rond de RIB. Ze overleggen 
blijkbaar en daarna vaart de douane 
weer weg, volgens mij naar een ander 
incident. Wij liggen nog steeds op onze 
eigen koers en gelukkig verlegt de RIB 
zijn koers richting Dover in plaats van 
richting ons. (zie foto, genomen nadat 
de RIB richting Dover voer) Blijkbaar 
mogen deze vluchtelingen van de 
Franse douane wel naar Engeland gaan, 
maar geen voorbij varende zeiljachten 
kapen.

Ik zie de RIB met vluchtelingen langzaam 
kleiner worden en neem opgelucht een 
kop koffie samen met de schipper.

Zeilen op een catamaran
Deze delivery was voor mij de eerste 
grote trip op een dergelijke catamaran. 
Het zeilen hiermee is mij goed bevallen. 
Een catamaran zoals Ohana vaart op 
ruime en bezeilde rakken meestal 
heerlijk rustig en relatief snel. Door de 
2 drijvers kan je echter bij flinke golven 

zowel flink van links naar rechts als van 
voor naar achter schommelen. Het lijkt 
een beetje op het schommelen van 
een motorboot. Daarnaast vaart dit 
soort catamarans niet zo hoog aan de 
wind en verlijeren ze relatief veel. Als 
je moet kruisen, bijvoorbeeld tegen 
de Portugese Noord in, schiet het dus 
minder op.

Je moet ook opletten dat je niet vaart 
met te veel zeil op. Als je zou omslaan, 
dan komt de boot namelijk niet vanzelf 
overeind. Ohana had in beiden rompen 
een glazen luik dat je met een rescue 
hamertje kunt inslaan, mocht de boot 
toch omslaan (zie foto)… Je kunt dan 
op de romp gaan zitten wachten totdat 
je gered wordt, werd mij verteld… 
Niet bepaald een veilig en prettig 
vooruitzicht, vind ik.

Catamarans hebben 2 motoren om te 
manoeuvreren. Dat is erg handig als je 
het goed beheerst. Je kunt bijvoorbeeld 
in de haven om je as draaien als je 1 
motor naar voren doet en de ander 
naar achter. Daar tegenover staat dat 
een catamaran een soort blokkendoos 
is met een ondiepe kiel; een catamaran 
is dus enorm zijwindgevoelig en dat 
maakt het manoeuvreren in de haven 
weer extra lastig.

Aankomst in Amsterdam
Op 10 juni 2021 kwamen we aan in Nederland bij 
IJmuiden. Onze eindbestemming was Uitdam een kleine 
haven boven Amsterdam. Na 23 dagen varen en 2218 
zeemijl (foto) hebben we Ohana veilig afgeleverd bij haar 
nieuwe eigenaar.

Toekomst
Marseille-Amsterdam was mijn vierde zeiltocht van 
meer dan 1000 zeemijlen. Iedere keer na zo’n tocht voel 
ik me enorm rustig en volledig in mijn kracht; een heel 
fijn gevoel. Ik heb me voorgenomen de komende jaren 
nog meer van dergelijke zeiltochten te gaan maken. Dat 
kan dan bijvoorbeeld zijn een Atlantische oversteek, een 
tocht naar de Azoren, een boot wegbrengen naar de 
Middellandse Zee of een tocht over de Pacific of richting 
een ander exotisch oord.

Een delivery
Het bedrijf The Yacht Delivery Company dat deze 
delivery heeft verzorgt, vaart voor dergelijke lange 
deliveries meestal met 3 bemanningsleden, die elk 
de boot in hun eentje kunnen besturen. De schipper 
is normaal gesproken een heel ervaren Yachtmaster 
Ocean. De overige crewleden zijn meestal ook behoorlijk 
gekwalificeerd voor hun taak (bijv. Yachtmaster 

Offshore). Als je vaart dan is er altijd maar 1 persoon op 
wacht, die dan de boot bestuurt. De boot vaart nooit op 
volle kracht, dus altijd iets ondertuigt als er gezeild wordt of 
met weinig toeren als er op de motor wordt gevaren. Zo 
wordt er niet het uiterste van de boot gevraagd en is de kans 
het grootst dat de boot in goede staat blijft. En ook voor de 
bemanning is het rustige tempo en het wachtsysteem (3 uur 
op, 6 uur af) minder vermoeiend.

Op deze wijze kun je in principe 24/7 doorvaren en hoeven 
alleen stops gemaakt te worden voor het weer, als er toch 
iets stuk gaat of voor het innemen van eten, drinken en 
diesel.

Tijdens de delivery wordt een zeer uitgebreid logboek door 
iedere wacht van 3 uur bijgehouden. Ook hebben wij na 
telkens 12 draaiuren de motor gecheckt (foto) op een 
aantal zaken. Bij een catamaran kan dat eenvoudig omdat 
we normaal gesproken maar 1 van de 2 motoren gebruikten 
en die telkens afwisselden.

Als er PZV’ers zijn die dergelijke tochten met hun zeiljacht 
willen maken dan kun je altijd vrijblijvend contact met mij 
opnemen om alleen ervaringen en informatie uit te wisselen 
of om te bespreken of we misschien wel samen zo’n tocht 
kunnen maken.

Tonijnsalade

Bootvluchtelingen

Happy crew
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Ik kom niet uit een zeilersfamilie, maar mijn zeer handige va-
der had zijn eigen houten kano gebouwd en voer daar mee 
op de Dommel, het Beatrix kanaal en Eindhovens kanaal. 
Voor mijn 12e verjaardag kreeg ik een bouwdoos voor een 
modelboot, een BM’er. Ik ben toen de hele winter bezig ge-
weest om het model af te krijgen, en ik heb hem natuurlijk 
mijn hele leven bewaard. Wat was ik trots! In 1959 won ik 
er zelfs een zeilwedstrijd mee voor modelboten. We voeren 
in de havenkom van het Eindhovens Kanaal, vlak bij de Opel 
dealer en triplex fabriek Picus.

Toen ik 13 was mocht ik voor het eerst mee naar een zeil-
kamp, georganiseerd door de pastoor van de Paterskerk, een 
Augustijn die bij ons op school godsdienstles gaf. De gym-
nastiekleraar trad op als instructeur. In één dag fietsten we 
met 20 jongelui van Eindhoven naar Loosdrecht. Dat deed 
je toen gewoon. We sliepen op een oud vrachtschip aan het 
westeinde van Loosdrecht. Zeilen deden we op huurboten, 
16m2’s. Lomp maar oersterk. Tijdens een hevige onweersbui 
zijn we omgeslagen. We hadden niet gereefd... Onze boot 
dreef op zijn kop. We werden uit het water geplukt door een 
vrachtschip, dat onze boot terug naar huis sleepte. Op zijn 
kop, wel te verstaan. Helaas raakte de mast de bodem... onze 
14-jarige kapitein kreeg de wind van voren om die gebroken 
mast, een heuse donderpreek van onze pater!

Jong geleerd is oud gedaan
Twee jaar op rij mocht ik een week mee gaan zeilen. Daarna 
mocht ik examen doen bij de gymleraar. Nipt geslaagd. Dat 
smaakte dus naar meer.

Bij watersportvereniging Beatrix ben ik op mijn 15e begon-
nen met een zeilkano. Op mijn 20ste kochten we een nieuwe 
zeilkano op de Hiswa in Amsterdam. Dat smaakte naar meer. 
Toen ik 22 was hebben we een Flying Junior gebouwd van 
polyester, op een gehuurde mal. Deze zeilde als een tierelier. 
Toen ik Annie leerde kennen ben ik verder gaan knutselen 
aan onze eerste kajuitboot. Een 7,5 meter houten scheepje, 
helemaal opgeknapt en varen maar. Met de baby aan boord 
hebben we schitterende vakanties gehad, met als ultieme 
tocht een rondje Walcheren.

In 1975 heb ik een nieuwe stalen Snekermeer gekocht. Al-
thans, de romp. Het casco schip kon ik verder wel zelf afbou-
wen. Helaas was die Snekermeer niet vooruit te branden dus 
na anderhalf jaar heb ik ‘m weer verkocht. In Engeland kocht 
ik mijn eerste polyester jacht, de Doordrijver. Daarmee zijn 
we meerdere keren naar de Kanaaleilanden geweest, zelfs 
naar de Scilly eilanden en naar Schotland. Dat beviel zo goed 
dat het tijd werd om een boot voor het leven te bouwen.

In reactie op ons verzoek om ‘verhalen of plannen’ aan te leveren kwam Wil Zengers, op basis van zijn bijna 60 
jarige zeilcarrière, met beiden. Onderstaand het verhaal van Wils boot voor het leven. Waarbij ons als redactie 
het gevoel bekruipt dat het bij Willy misschien ook wel andersom is: in ieder geval zit Wils leven vol boten!

Boot voor het leven
Wil Zengers
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8 jaar in de achtertuin
In 1983 verkochten we de Doordrijver en begon ik samen 
met Annie te bouwen aan ons droomschip, de Theodorus. 
Een boot die geschikt zou zijn voor oceaanreizen bouw je 
niet zomaar. We hebben er 8 jaar over gedaan, al die tijd klus-
send in de achtertuin in plaats van genieten van het zilte sop.
Theodorus is in de basis een Kalik 42, naar ontwerp van Dolf 
Martens uit Antwerpen. Ik kon voor een habbekrats alle te-
keningen kopen, voor 900 gulden. Dat is echt een koopje. 
Vanuit zijn Antwerpse contacten kreeg ik ook begeleiding en 
advies bij de bouw. De kiel heb ik in 2 maanden in mijn ach-
tertuin gemaakt. Het roer duurde 2 weken. En het draaiwerk 
is gemaakt in de vakschool in Antwerpen.
Ik heb in overleg wel wat aangepast. Zo heb ik de boot 15 cm 
hoger en 1,20 meter langer gemaakt, en de kiel ondieper met 
vleugels. Een diepgang van 2 meter (in plaats van 2,5) geeft 
me veel meer opties.

Schipperen
Ook met de materialen heb ik ‘geschipperd’. De glasvezel-
matten kwamen van Fokker, zij hadden een partij die was 
afgekeurd voor vliegtuigen. Ik heb meer dan 1000 kilo in kun-
nen kopen tegen een dumpprijs van 1,50 gulden per kilo. 
Tegen diezelfde kiloprijs kocht ik ook 13 vaten polyester hars 
van 220 kilo per stuk. De losse bundels vezels (rovings) waren 
iets duurder, 2 gulden per kilo, maar daar had ik maar 800 
kilo van nodig.
Bij de Picus triplexfabriek, die ik nog kende uit mijn jeugd, 
regelde ik 110 multiplex houtplaten van 3 m2. Die hadden ze 
daar over. En ik kocht 4 ton lood, voor in de kiel, á 80 cent 
per kilo. Ik had maar 3400 kilo nodig en de rest verkocht ik 
met winst.

Ik heb geprobeerd alles zo gunstig mogelijk in te kopen maar 
ik schat in dat ik toch zeker 250.000 gulden aan materiaal heb 
uitgegeven. Je hebt enorme hoeveelheden nodig voor een 
schip van deze afmetingen. Bijvoorbeeld:
110 m2 arex pvc schuim van 20 mm dik, 900 kilo staalplaat 
voor de kiel, 200 meter 10 mm kabel (9.000 gulden), een 
zelfde bedrag aan teakhout en 250 meter lijn. Natuurlijk ook 
kant en klare systemen zoals 4 schootlieren en twee rol-
reefsystemen voor de genua en kotterfok.

Theodorus is nooit af
In 1998 heb ik nog eens 50.000 gulden geïnvesteerd om de 
Theodorus uit te rusten voor oceaanvaart. Sindsdien varen 
we er mee, en er is altijd wel wat te doen. Als er nu iets ka-
potgaat of slecht loopt vervang ik dat zo snel mogelijk, want 
anders kom je op een glijdende schaal. Zo heb ik er in 2015 
nog nieuwe zeilen op gezet en in 2018 een nieuwe motor. 
Maar ook kleine klusjes moet je nooit uitstellen. Het meeste 
doe ik zelf. Zo houd ik het schip in goede conditie.
Het helpt natuurlijk wel dat ik vroeger LTS fijnmetaal en MTS 
werktuigbouwkunde heb gedaan. Maar het belangrijkste is 
de lol om iets uit te dokteren. Die handigheid heb ik geërfd 
van mijn heel technische vader Theo. De Theodorus heet 
dan ook naar hem.

Zeilers onderling
Het lef en de gezelligheid heb ik overigens van mijn moeder 
Marietje. Mijn vader de bootnaam, mijn moeder de reizen...
Dat sociale en uitdagende aspect vond ik ook terug binnen 
PZV. Ik zag een advertentie in de Philips Koerier en ben gelijk 
lid geworden. Ik deed mee aan instructie-weekenden, van-
zelfsprekend de Ramsgate tochten en natuurlijk ook de pub 
in het winterseizoen. Ik heb me er altijd thuis gevoeld, het 
is een leuke en gezellige club met veel aandacht voor oplei-
dingen en de (technische) vaarpraktijk. Gezelligheid met zeil-
fanaten: niks verbroedert zo als die gelijk gerichte interesse.

Van vakantie naar vertrek
Tussen alle tripjes met PZV door ging het werk aan de Theo-
dorus gestaag verder. In 1992 konden wij voor het eerst met 
de Theodorus de zee op. Geweldige tochten ‘in de buurt’: 
vele malen naar Engeland, Ramsgate, Kanaaleilanden, Bretag-
ne en La Rochelle. In 1999 hebben we ons schip naar de Mid-
dellandse Zee gevaren om daar 10 jaar lang onze vakanties te 
kunnen zeilen. Een schitterend vaargebied, waar we 10 jaar 
volop van hebben genoten: Barcelona, Rome, Tunis, Monas-
tir, Malta, Griekenland (Athene, Kreta) en Turkije. Maar na 18 
jaar Noordzee en 10 jaar Mediterannee werd het tijd voor 
de grote sprong.
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Maatje
Inmiddels was ik gescheiden, maar de Theodorus was al zo 
lang klaar voor de grote oversteek....
Na mijn pensionering plaatste ik een advertentie in het blad 
zeilen. Ik ontving 12 interessante reacties en heb diverse da-
mes opgezocht maar met Diana had ik gelijk een klik. Diana 
was een leuke vlotte vrouw, ze had psychologie en kweek-
school gestudeerd, en was hevig geïnteresseerd in varen op 
zee. Haar overleden man bouwde ook boten en was zelfs 
klant geweest bij mijn vaste bootonderdelen leverancier in 
Hedel.
Diana en ik hebben samen proefgevaren, in twee maanden 
tijd van Turkije terug naar Spanje. Aan het eind van die twee 
maanden zei Diana volmondig ‘ja’ op het plan om samen de 
oceaan over te gaan. Ter voorbereiding op ons vertrek kon ik 
nog even tijdelijk bij haar wonen in Tilburg. Tijdelijk is nu vast; 
we zijn al 13 jaar samen.

Zomer- en winterzeilen
In 1999 zeilden Diana en ik samen naar de Cariben en Surina-
me. Na twee jaar hebben we de boot in de zomer in Trinidad 
gestald tot de volgende winter, we wilden immers toch ook 
weer terug naar Nederland.
De afwisseling bevalt ons prima. We zeilen met de Theo-
dorus vanaf oktober tot april. Het is een geweldige boot om 
op te leven, met 4,20 m breedte echt voldoende ruimte aan 
boord. Maar voor het gemak had het ook minder gekund, 
36 voet is op zich ook ruimschoots voldoende. We zijn nog 
steeds enorm blij met ons thuis in de Carieb. Totdat het hur-
ricane seizoen komt, dan vertrekken we ieder jaar weer naar 
Nederland.
We wilden sowieso het contact met ‘thuis’ niet verliezen, 
maar eenmaal thuis begint het toch al gauw weer te kriebe-
len. Ongeveer 8 jaar geleden kwam de Barbe de Rotschild te 
koop, de Dufour 2800 van onze overleden clubgenoot Bert 
Barenholz. De Barbe is een hele goede zeiler en ligt op de 
Grevelingen.

Tweede klussenlijst
Ik kende de boot natuurlijk van vroeger maar ze was inmid-
dels echt aan een refit toe. Bert had niet voor niks de bijnaam 
‘Bert Plakband’, hij repareerde alles met duct tape.
Ik kon dus weer lekker aan het werk. We hebben van alles 
aangepakt, vooral de motor en de lekkages in het dek. Cilin-
derkoppen reviseren, tanks schoonmaken, van alles. Inmid-
dels is de Barbe weer tiptop in orde. We varen er mee op 
de Ooster- en Westerschelde, en lekker langs de kust naar 
België. Tot in het vroege najaar kunnen we het prima samen 
uithouden op deze tweepersoons boot. En het geeft ons de 
kans om onze sociale contacten te onderhouden, ook met 
de PZV.

Plannen
De komende jaren hopen we nog veel op de Theodorus te 
mogen varen. Omdat we ons vaargebied niet wilden beper-
ken hebben we na de eerste jaren in Trinidad de boot in Cu-
raçao gestald, om vervolgens rond Panama te kunnen zeilen. 
De laatste jaren hebben we de boot gestald in Rio Dulce 
(Guatamala). Inmiddels liggen we in Key West USA. Aanvan-
kelijk was het onze bedoeling om van daaruit terug naar de 
Azoren te varen. Maar we hebben onze plannen bijgesteld, 
we gaan nu tegen wind en stroom (een schitterende route 
via het Thornless Path) naar Curaçao om de Theodorus daar 
een vaste zomerplek te geven.
Curaçao is een leuk, vriendelijk en vooral hurricane vrij ei-
land, een prima uitvalsbasis om de komende jaren behapbare 
tochten te maken naar alle Caribische eilanden. Zolang we 
het nog vol kunnen houden. Want inmiddels ben ik al 75 jaar. 
Ondanks dat ik zo nu en dan last begin te krijgen met mijn 
evenwicht gaat het me gelukkig nog prima af. Diana heeft 
een nieuwe heup gekregen en dat gaat gelukkig ook geweldig 
goed. We hopen dat dat zo mag blijven, we eten kei gezond, 
houden er een gezonde lifestyle op na: veel bewegen en veel 
hersengymnastiek. Als het niet anders meer gaat zullen we 
ooit deze manier van leven op moeten geven. Dan gaat de 
Theodorus toch echt in de verkoop.... Maar zo lang het kan, 
nemen we het er nog lekker van!
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Diverse zoektochten leverden geen re-
sultaat op, maar het leek erop dat er 
vaak na een zeiltocht wat water stond 
(volgens Arie ook als we stillagen met 
een bijna gevulde tank, maar dat werd bij 
mij nooit bevestigd). Na wat wikken en 
wegen hebben we uiteindelijk besloten 
om het bed in de voorpunt te demon-
teren om de watertank beter te kunnen 
inspecteren.

Lasnaad
Wat we daar aantroffen was een flink 
vervormde watertank met een knik 
op de lasnaad bovenin, waardoor daar 
een gaatje was ontstaan. Dat er bij het 
schuin gaan daar water ontsnapte leek 
een logische conclusie. Het plekje was 
niet bereikbaar met een lasapparaat, 
daarom hebben we het provisorisch af-
gedicht met kneedbare epoxy.

Ruim een jaar lang ging dit best goed, 
maar afgelopen jaar stond er weer 
steeds wat water in de voorpunt. Om-
dat Arie inmiddels heeft besloten dat hij 
wil stoppen met de Blind Date komen 
we overeen dat het probleem om een 
definitieve oplossing vraagt. De water-
tank wordt blootgelegd en uiteindelijk 
uit de punt gehaald. Na inspectie blijkt 
dat de oude rvs-tank niet goed meer te 

lassen is en dat er mogelijk nieuwe lekk-
ages kunnen ontstaan.

Passen en meten
Er moet dus een nieuwe tank komen... 
maar dan begint het spannend te wor-
den. Alle mogelijke tanks worden beke-
ken, maar geen enkele past in de voor-
punt. Mijn zoon maakt zelfs een 3-D 
tekening in cadcam, waarmee we kun-
nen zien dat alle tanks met een beetje 
inhoud te breed, te hoog of te lang zijn 
om te passen in de voorpunt. Een flexi-
bele zak lijkt het enige alternatief, maar 
daar zitten we niet op te wachten.

Kunststof!
Dus nog maar eens een avondje wat 
zoektermen in Google loslaten en tot 
mijn verrassing kom ik twee bedrijven 
tegen die kunststof watertanks op maat 
kunnen maken. De eerste offerte is nog-
al prijzig, maar het bedrijf Drocom kan 
tegen een redelijke prijs een kunststof-
tank maken (polyethyleen lassen) met 
dezelfde maatvoering als de huidige in 
de voorpunt passende rvs-tank. Ik kan 
zelfs kiezen uit verschillende opties voor 
het inspectieluik. Helaas is er wel een 
flinke levertijd. De planning is week 20. 
We zijn nu dus in blijde verwachting van 
deze nieuwe tank en hopen die net voor 

de Ramsgatetocht te kunnen installeren. 
Geïnteresseerden zijn dan ook zeer wel-
kom in de voorpunt van de Blind Date, 
om de tank te bewonderen.

Mocht iemand interesse hebben in de 
oude rvs-tank dan kun je mailen naar 
forevers@zeelandnet.nl

Je watertank lekt... wat dan??
Jan Eversdijk 

Ik denk dat het drie jaar geleden is toen we begonnen te vermoeden dat er iets lekte in de voorpunt. Dat er na het 
zeilen steeds wat water stond wisten we wel, maar waar kwam dat vandaan?
Het water smaakte zoet, dus wisten we vrij zeker dat het niet van buiten kwam (het Veerse Meer is tegenwoordig 
weer zo zout als maar kan).
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Wat heerlijk om weer samen te komen en ook op sombere winteravonden met onze gedeelde passie bezig te kun-
nen zijn! Natuurlijk waren er de ALV en nieuwe leden borrel, en de briefing voor de Ramsgate, weer ouderwets 
in ‘onze’ palaverzaal in de Trafalgar Pub. Dankzij de onvermoeibare inzet van Philip en Mariëtte blijven onze 
fotowanden gelukkig up to date. Maar er was meer....

Winteractiviteiten              
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Verzameld door de redactie

Ook dit jaar weer een Maritiem Culinair. Op 12 februari 
waren we te gast bij de vernieuwde lesruimten van SVO 
vakopleiding food in Eindhoven centrum, georganiseerd 
door Henk Ligthart en Willem Triki. Dankzij deze inspi-
rerende omgeving konden de hobbykoks / smulpapen van 
PZV zich weer helemaal uitleven. Met onder het motto 

ALV Hermitage

Briefing Ramsgate

Op 18 januari vertelde Ino de Gijsel over zijn reis met de 
Argos van de Hermitage in Amsterdam naar de Hermitage 
in Sint Petersburg. Een interessante lezing over deze zowel 
cultureel als nautisch indrukwekkende 1200 mijls tocht.

‘tapas en tells’ niet alleen bootjespraat onder het koken en 
eten: dankzij inspirerende workshops van Wim Braun, Arend 
Jan Klinkhamer, Philip Beekman en Arjen de Bruin was ook 
het nautisch gehalte van hoogstaand niveau. Dat smaakte let-
terlijk naar meer....

Toen de geplande lezing over astronavigatie 
op 17 maart niet door kon gaan organiseer-
de Barry Pollen last-minute een lezing van 
Wijnand Siedenburg over zeilen met model-
zeilboten en het heuse ‘micro magic’ wed-
strijdcircuit in Eindhoven. Een onverwacht 
onderwerp maar super interessant. En omdat 
‘boys will be boys’ vermoedelijk niet zonder 
gevolgen...

Op 7 april werden we voor het blok gezet en aan het lijntje 
gehouden door onze sponsor De Lijnenspecialist. We heb-
ben veel geleerd over de hardware van ons lopend want (alle 
blokken, schijven, lieren, stoppers, overloop systemen) en 
hun de interactie met alle bijbehorende lijnen. En natuurlijk 
mochten we ook zelf aan de slag. Voor wie er niet bij kon 
zijn: gelukkig heeft De Lijnenspecialist ook handige instructie-
video’s online https://www.lijnenspecialist.nl/splitsen/instruc-
tiefilms-splitsen 
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Het voordek is op tien plaatsen gerepareerd; het dek is ook versterkt voor een 
overloop voor de stagfok. Nu uitvlakken met groene plamuur en daarna alles 
afwerken met twee glasmatten.

De nieuwe glasmatten worden overlappend met het bestaande dek verbonden.

De eerste laag glasweefsel is deels 
verlijmd, de volgende lagen liggen 
opgerold klaar. Voor maximale sterk-
te zijn twee soorten gebruikt met 45 
graden verschil in de vezelrichting.

Het dwarsschot in kajuit met inge-
waterd hout is versterkt met extra 
glasmatten en epoxypluggen.

Op de plekken met nat multiplex is de 
bovenschaal er uit gezaagd en komt het 
rotte hout er gemakkelijk uit.Het teakdek 
was rechtstreeks op het polyester gelijmd 
en geschroefd, zonder gelcoat.

De ingezaagde multiplex plank is met epoxy 
verlijmd; de klampen dwingen de plank in 
de ronding van het dek. De zaagsnedes in 
de lengte worden opgevuld met verdikte 
epoxy.

bouten was het natuurlijk gaan lekken waardoor het hout 
nat en rot was geworden.

De zaag erin
De eerste stap was simpel: de cirkelzaag in de bovenschaal 
en het hout eruit halen. Na schuren zou er dan een nieuwe 
plank in kunnen. Echter, het dek heeft een ronding dus een 
brede platte plank gaat niet passen. De oplossing is om in de 
lengterichting het multiplex in te zagen tot op 1,5 mm van 
de onderkant; daardoor blijft de plank een geheel maar kan 
wel buigen. Met klampen die je aan weerskanten in het dek 
schroeft (dat zijn maar 12 extra gaten bij de 1000) kun je de 
plank bij het lijmen in de vorm van de binnenschaal dwingen.

Na het lijmen zijn de zaagsnedes opgevuld met verdikte 
epoxy en is het polyester aan weerskanten over tien centi-
meter breedte afgeschuind (Makita levert een haakse slijper 
met een afzuigkap waaruit een bouwstofzuiger bijna alle 
stof afzuigt). Op die afgeschuinde kanten worden vijf lagen 
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Het teakdek van de Rosa, een Trident Warrior 38 uit 1985, had al stevige slijtsporen toen we haar vijftien jaar 
geleden kochten. Rubbernaden stonden boven het hout en hier en daar was een schroefkop te zien. We wisten 
dat daar iets aan moest gebeuren. Een paar jaar geleden stonden inmiddels schroefkoppen duidelijk boven het 
teak en op veel belopen plekken was het rubber verdwenen en de groef tot op de bodem weggesleten. Ik heb 
de klus durven aanpakken door de grondige informatie van een Deen die in vijf jaar(!) eenzelfde schip compleet 
heeft gerestaureerd en daarvan elke week een onderhoudend filmpje met veel achtergronden op internet heeft 
gezet: ‘Sail Life’ op Youtube of Patreon. Hieronder in grote lijnen hoe ik de renovatie heb uitgevoerd.

Sloop en diagnose
Erik van Genuchten en Willem Triki hebben begin 2021 ge-
holpen om in twee dagen met hamers, beitels en koevoe-
ten het grootste deel van het teakdek eraf te slopen. Na 
het uitdraaien van 1000 schroeven bleven er evenveel gaten 
achter om te vullen met dunne epoxy; na het intrekken en 
uitharden moesten ze bijna allemaal worden nagevuld.
Het dek zelf is een verlijmde sandwich: een binnenschaal van 
2,5 mm polyester/glasmat, een tussenlaag van 18 mm (= 3/4 
inch, Britse boot) gesloten-cel hardschuim en een boven-
schaal van 4 mm polyester. Het teakdek was direct op het 
polyester van de bovenschaal gelijmd en geschroefd, zonder 
een waterdichte gelcoat ertussen.

Op veel plekken was er water door de naden gelekt, maar 
het dek bleek toch redelijk droog te zijn: 20 tot 40 %. Alleen 
daar waar dekbeslag zat was het nat: 100% op de vochtme-
ter! Omdat die plekken meer sterkte moeten hebben was 
daar in plaats van schuim multiplex ingebouwd. Langs de 

Een dek renoveren 
(en meer)

Arend Jan Klinkhamer

glasweefsel van 300 g/cm2 verlijmd, elke 
volgende laag overlapt 2 cm meer. De 
oriëntatie van de vezels is in vier rich-
tingen om een gelijkmatige sterkte te 
krijgen. Op deze manier is in totaal 7,5 
meter plank in het dek gelijmd. Ik ben 
wel begonnen met de kleinste stukken 
bij de kikkers en de wantputtings om 
het proces te leren. 

Schuren, schuren, schuren
Als het dek daarmee weer is gesloten 
wordt het een bijna eindeloze opeenvol-
ging van schuren, plamuren, nameten in 
alle richtingen met een strooklat en dan 
weer plamuren met hier en daar extra 
glasmat als verdikking, en weer schuren 
om het dek in een strakke vorm te krij-
gen. Een werkbroek met ingebouwde 
kniebeschermers is een uitkomst!

De dekluiken waren gemonteerd op 
verhoogde teakhouten frames die in-
middels niet erg strak van vorm meer 
waren. Ik heb ze vlak gemaakt, afgerond 
met een kantenfrees en met verdikte 

epoxy in dezelfde afronding naar het dek 
aangesloten. Daarna is het hele voordek 
versterkt met twee gekruiste glasmat-
ten in epoxy; hierdoor dringen eventue-
le haarscheuren (bijvoorbeeld door een 
dreun van een spinakerboom) niet door 
tot op het polyester. Dat moet droog 
blijven want het trekt gemakkelijk wa-
ter aan, de glasmatten in epoxy bieden 
daartegen extra weerstand.

Na deze extra lagen was het weer 
plamuren en schuren om de oppervlak-
te mooi glad te krijgen. Er zijn nog wat 
golfjes overgebleven; ik had dat kunnen 
voorkomen door met een lange schuur-
plank het hele dek in een strak gebogen 
vlak te schuren. Na een uur zweten op 
een vierkante meter heb ik dat, met nog 
20 m2 in het vooruitzicht, opgegeven. 
Het is mooi genoeg zo.

Epoxy pluggen
Om te voorkomen dat al dat nieuw in-
gebouwde droge hout weer nat wordt 
door lekwater heb ik alle boutgaten 

gemaakt met de drill-fill-drill methode: 
voor een bout van zeg 8 mm boor je 
een gat van 16 mm, dat vul je met ver-
dikte epoxy weer helemaal op en in die 
epoxy boor je het 8 mm boutgat. Als 
er lekkage komt langs de bout komt dat 
water alleen in aanraking met epoxy en 
het hout blijft droog. De kunst is wel 
om dat vol te houden bij alle gaten die 
er in de loop der tijd bij gaan komen in 
het dek, ook voor kleine schroefjes!

De gaten voor de wantputtingen zijn 
voldoende breed om met een kwast de 
zijkanten helemaal in de epoxy te kunnen 
zetten, dat was een stuk minder bewer-
kelijk. Het is wel belangrijk om ook deze 
openingen goed af te dichten, want bij 
één wantputting bleek niet alleen de dek-
plank ingewaterd, maar ook het schot 
daaronder in de kajuit. Dat schot was 
gelukkig aan beide kanten al voorzien 
van een laag van vijf millimeter glasmat/
polyester. Die twee lagen bleken de trek-
kracht te hebben opgevangen wat te zien 
was aan de boutgaten: deze waren niet 
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vervormd. Ik heb de bovenkant van het 
schot vanaf het dek uitgehakt en gerepa-
reerd en de rest zo gelaten. Dat was wel 
vochtig maar niet verrot. Het schot on-
derdeks heb ik toch maar versterkt met 
vier extra glasmatten en om de druk van 
de 12 mm bouten over een groter deel 
van de glasvezelplaten te spreiden heb ik 
hier epoxypluggen gemaakt van 30 mm.

Dekaansluiting 
De aansluiting van het dek op de romp is 
heel vreemd geconstrueerd: de binnen-
schaal is doorgetrokken naar de romp 
waardoor er naast de voetrail een goot-
je van 20 mm diep is ontstaan. De werf 
heeft dit bij latere schepen aangepast 
naar de gebruikelijke constructie en de 
bovenschaal op het niveau van de voetrail 
gebracht. Bij het leggen van het teakdek 
was dat gootje opgevuld met teak en lijm, 
maar door inwateren was de voetrail op 
veel plekken aangetast door putcorrosie. 
Dat was redelijk te herstellen met epoxy 
gemengd met 1:1 fijn aluminiumpoeder. 
Het is nu weer mooi vlak, de tijd zal leren 
hoe het zich houdt.

Een volgend probleem was dat de 
voetrail direct op het polyester was ge-
schroefd. Om inwateren te voorkomen 
heb ik de rand afgedicht met een dun 
rolletje butylkit en de bodem met ver-
dikte epoxy opgevuld tot aan de boven-
kant van het aluminium van de voetrail-
basis. Ook als de epoxy losraakt van 
de voetrail blijft de butylkit afdichting 
stevig op zijn plek. De dekrand heeft 
een paar weken extra werk opgeleverd, 
niet alleen door de reparaties, maar ook 
omdat na elke laklaag dit gootje met de 
hand moest worden geschuurd, 23 me-
ter per keer!

Leeftijdsbestendig
Naast het voorgaande waren er meer 
acties. In totaal zijn er zes kikkers bij 
gekomen om gemakkelijker te kunnen 
afmeren en om te kunnen slepen zon-
der schavielen; ook staan alle kikkers 
nu iets verhoogd op het dek om het 
piepen van lijnen over de voetrail te 
verminderen. De zeereling is nu 72 cm 
hoog in plaats van 61 cm en er komen 
poortjes ter plaatse van de topwanten; 

een leeftijdsbestendige boot! Ook is de 
ankerbak helemaal opnieuw geschilderd 
met een tweecomponenten coating. 
De kielneus is voor een betere aanstro-
ming aangescherpt volgens een passend 
NACA-profiel, het onderwaterschip is 
geschild (dat had ik uitbesteed) en het 
heeft een nieuwe epoxycoating met 
daarop Coppercoat: niet meer antifou-
len in de toekomst. En voor de regen-
achtige dagen in de komende vakantie 
liggen er twee rollen isolatieschuim aan 
boord om de onderkant van het dek be-
ter te isoleren, zowel bij warmte als bij 
kou moet dat gaan helpen.

Het is een hele klus geweest, ander-
halve zomer lang. Het was een goede 
werktherapie na het overlijden van Li-
dia. Ik ben er inmiddels aan gewend ge-
raakt om alleen met de boot in de weer 
te zijn. Als ik ook gewend ben om alleen 
te varen is er weer ruimte om mensen 
mee te nemen. Deze zomer ga ik zon-
der mast door Nederland motoren; ik 
kijk er weer naar uit om te gaan varen. 

Het dek met vijf lagen lak, nog afgeplakt waar opnieuw gaten worden gemaakt voor dekbeslag.

Het ‘gootje’ tussen het dek en de voetrail 
was opgevuld met teak latten. Door in-
wateren was putcorrosie ontstaan in de 
voetrail.

Een randje butylkit moet inwateren onder 
de voetrail tegengaan; de laag epoxy maakt 
een vlakke bodem en fixeert de kit, ook als 
de epoxy losraakt van de voetrail.
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Als zeilers dragen we de Koninklijke Nederlandse Redding 
Maatschappij een warm hart toe. Individueel, maar ook in 
clubverband: jaarlijks doneert ook PZV een vrijwillige bijdrage. 
In 2007/2008 werden door PZV ook al eens 2 sleepbroeken 
geschonken. Naar aanleiding van ons lustrum komt daar nu een 
nieuwe donatie bij. 

KNRM redt mensen in nood op het water. Snel, professioneel 
en kosteloos. KNRM wordt door vrijwillige bijdragen in stand 
gehouden, zonder enige overheidssubsidie. Vrijwilligers zijn 24 
uur per dag inzetbaar. Natuurlijk moeten zij op comfortabele, 
veilige materialen kunnen rekenen. 

PZV schenkt KNRM twee 
overlevingspakken

Matthy Meulendijks 

Tijdens de ALV op 15 april jl. werd met algemene stemmen ingestemd 
met het voorstel om dit jaar twee overlevingspakken te schenken. 
Het initiatief komt van de Lustrumcommissie. Van het totale budget 
voor de viering van ons veertigjarig bestaan bleef afgerond € 4.000 
over. Een compleet pak kost € 1.658 x 2 is dus € 3.316. 
Het restant van circa € 684 zal worden toegevoegd aan de reserve-
ring voor het 9e lustrumfeest.

Met KNRM is afgesproken dat de overhandiging van de pakken 
door een delegatie van 6 personen uit bestuur en Lustrumcom-
missie in juni op Marken kan plaatsvinden. Voor 2023 zijn we in 
gesprek over  een excursie in clubverband naar een KNRM station.
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Vergrijzing 
In 1993, 2002 en 2013 is er ook door 
Waterrecreatie Advies onderzoek gedaan 
naar de leeftijd van schippers en daaruit 
blijkt dat de vergrijzing van de pleziervaart 
enorm is. Het percentage oudere schip-
pers (ouder dan 50) neemt sinds 1993 toe 
van 35% van het totaal naar 74% in 2013. 
In 2013 was 44% zelfs ouder dan 60. 
De groep 40-50 jaar zakt in diezelfde pe-
riode van 37% naar 18%. De groep 30- 40 
jaar valt terug van 18% naar 5%. Jonger dan 
30 jaar zelfs van 10% naar 2%.  Dat is een 
structurele ontwikkeling waar nog geen 
eind aan komt. Een actualisatie uit 2016 
levert hetzelfde beeld op. Het is vooral de 
grote watersport die dit betreft. Wijlen 
de Waterkampioen (ook al zo’n teken aan 
de wand) publiceerde jaren geleden al een 
onderzoek waaruit bleek dat het grootste 
deel van de (zeil)booteigenaren rond hun 
72ste de zeilboot verkoopt. Veel van die 
schepen worden door makelaars verkocht 
naar het buitenland, onder andere naar 
Oost-Europese landen. Vervolgens stap-
pen ze over op een kajuitmotorboot, een 
leuk sloepje voor dagtochten en/of een 
camper. Of maken een cruise.

Veranderd vakantiegedrag
Sinds 2002 is het aantal bootvakanties 
in eigen land aan het afnemen, zeker na 
2008. Vanaf dat moment beginnen boot-
vakanties met een huurboot in Nederland 
én in het buitenland juist te stijgen. Veel-
genoemde argumenten hiervoor zijn dat 
met name jongeren geen eigen boot met 
alle beslommeringen meer willen, terwijl 
tegelijkertijd (goedkope) vliegvakanties 
steeds meer in trek zijn.

Dag- en weekend vaartochten raken meer 
in zwang. Daarnaast kicken jongeren meer 
op de kleine watersport (kleine bootjes, 
kitesurfen, suppen, etc.) en wisselende 
ervaringen. Daarmee verschuift de recrea-
tievaart nog meer naar de randen van het 
IJsselmeergebied. De grote watersport 
op het ruime IJsselmeer en Markermeer 
neemt in absolute zin af en de kleine wa-
tersport langs de kusten verandert en 
groeit.

De kleine watersport verandert en groeit
Bij kleine watersport moeten we denken 
aan kano’s, roeiboten, vissersbootjes, surf-
planken, kitesurfplanken, supplanken, jet-
ski’s en zeil- en motorboten korter dan 5 
meter. Een groot aantal van deze vaartui-
gen ligt normaliter niet in het water, heeft 
geen vaste ligplaats. De boot ligt dus op 
de wal of in het water naast het (zomer)
huis. Soms op een groter schip. Het is 
deze categorie watersport die jongeren 
meer aantrekt dan de grote watersport. 
Je bent actiever, sportiever en intenser 
bezig. Vooral surfen, kitesurfen en suppen 
hebben een hoge vlucht genomen. Dat is 
goed waarneembaar in de ondiepe delen 
van het IJsselmeer voor onder andere de 
Friese kust. Zoals bij Makkum, Workum, 
Hindelopen, Stavoren (Mirns), etc. Vooral 
surfen en kitesurfen is daar te zien. Maar 
soms ook jetski’s en kleine zeil- en motor-
bootjes. Optimistjes, Lasertjes en andere 
wedstrijd- en lesbootjes zijn ook veelvul-
dig te zien in het Markermeer voor onder 
andere Medemblik, bij Hoorn of Almere. 
En niet te vergeten op de Randmeren. De 
categorie sloepen is ook aan het toene-
men. Ze varen vaak vanuit het achterland 

In een actualisatie in 2015 bleek dat het aantal 
ligplaatsen nog toenam tot iets boven de 36.000 
in 2012, maar het aantal boten begint vanaf 2010 
al te dalen naar onder de 33.000. Eind 2017 is dat 
al 29.000 en de daling zet door. Ook is te zien dat 
het aantal bootovernachtingen sterk terugloopt 
vanaf 2003. Andere indicatoren bevestigen dat 
beeld, zoals sluispassages die flink afnemen. Ook 
bezettingsgraden dalen (naar onder de 85%) en 
wachtlijsten lopen leeg.
De prognoses en verwachtingen zijn dus bij lange 
na niet uitgekomen. De stagnatie en krimp is al 
jaren gaande.
De belangrijkste oorzaken zijn vergrijzing, ver-
anderd vakantiegedrag, jongeren met andere be-
hoeften, ontwikkelingen kleine watersport, etc.

In 1960 was het aantal ligplaatsen in het IJsselmeergebied een kleine 5.000. Zeker sinds 1965 is dat aantal 
enorm toegenomen tot rond de 35.000 in 2005. Belangrijke aanjagers waren met name de polyesterbouw van 
zeilschepen (serieproductie) gecombineerd met een babyboomgeneratie die zich een zeilboot kon permitteren. 
De prognose van Waterrecreatie Advies in 2005 was dat dat aantal nog zou toenemen tot rond de 40.000 
in 2030. Ook de lage scenario’s kwamen daar dicht in de buurt. En de groeiverwachting op basis van uitbrei-
dingsplannen ging richting 50.000.

naar de havens en met een beetje weer 
ook buitenom.

Regionaal grote verschillen
Tot zover het algemene beeld voor het 
IJsselmeergebied. Verschillen zijn er ook, 
zowel naar gebied als qua soort haven. 
Zo worden watersporters op het Mar-
kermeer (west), IJ-meer en Randmeren 
gekweld door de begroeiing in ondiep wa-
ter, waaronder fonteinkruid. Er wordt wel 
gemaaid, maar toch geeft het problemen. 
Het IJsselmeer heeft daar geen last van.
De gevolgen zijn het afgelopen decennium 
duidelijk geworden. Velen varen niet meer 
over de Randmeren (ook nog veel mug-
gen) en mijden de havens van Uitdam tot 
voorbij Hoorn. De bezettingsgraden van 
deze havens liggen lager dan gemiddeld. 
Uitdam spant de kroon. Terwijl veel an-
dere havens nog redelijk vol liggen, toont 
google satelliet in Uitdam een half verla-
ten jachthaven. Het verval lijkt ingezet met 
deels rotte steigers, niet functionerende 
laadpalen, te hoge prijs voor de kwaliteit. 
Aldus de commentaren van gasten/pas-
santen op hun eigen website. Maar wie 
goed kijkt op de satelliet, ziet ook veel lege 
plekken in de jachthavens van Monnicken-
dam, Volendam en Hoorn.

Een ander opmerkelijk verschil is dat de 
bezettingsgraad van jachthavens verschilt 
per eigenaar. Verenigingshavens en havens 
onder stichting houden hogere bezettings-
graden vast dan gemeentehavens en com-
merciële havens. De laatsten zijn al onder 
de 80% gezakt na 2016. Eigen verant-
woordelijkheid telt gelukkig nog steeds.

Ontwikkeling watersport en bruine 
vloot in het IJsselmeergebied
Grote watersport van groei naar krimp

Theo Bouwman
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‘My boat is my castle’!
Maar…. in 2020 en 2021 bleven veel Nederlanders door corona 
grotendeels vakantie vieren in Nederland. Er kwamen minder 
Belgen en Duitsers; reizen met beperkingen was geen lekkere 
combinatie. Waterrecreatie Advies heeft eind 2020 nader on-
derzoek gedaan en trekt de volgende conclusie: ‘Corona ver-
oorzaakt mogelijk een trendbreuk’. Er zijn meer ligplaatsen ver-
huurd, er waren meer Nederlanders op het water, het aantal 
vaardagen en sluispassages is toegenomen, er zijn meer korte 
tochten gevaren en het aantal jongeren op het water nam toe. 
Voor de komende 5 jaar is de branche positief gestemd en denkt 
dat hier sprake is van een trendbreuk, zeker voor de grote wa-
tersport. Zou deze optimistische wens de vader van de gedach-
te zijn?

Bruine vloot krimpt ook
De bruine vloot omvat momenteel ongeveer 400 chartersche-
pen. Daarvan zijn er rond de 350 zeilend en de rest zijn mo-
torschepen. Van huis uit waren het vracht- of vissersschepen 
die in de jaren 1960 en 1970 in onbruik raakten en een twee-
de leven kregen als passagiersschip. Aldus Marja Goud van het 
Scheepvaartmuseum in Amsterdam. De groei van de “tweede 
kans” vloot ging verder in 1980 en 1990. Waar het ene schip 
behoorlijk verbouwd werd (klipper koppen op binnenvaartsche-
pen), werden andere zorgvuldig gerestaureerd. Een unieke vloot, 
die het waard is op de Unesco Erfgoedlijst te komen. De groei 
nam vooral toe nadat er meer regelgeving kwam onder andere 
op het gebied van veiligheid. Zo’n dertig en veertig jaar geleden. 
Voor de banken werd investeren in de charter business aantrek-
kelijker na deze professionalisering. Er ontstond een meer be-
trouwbaar bedrijfsmodel volgens Paul van Ommen van de BBZ, 
belangenbehartiger voor de chartervaart. Maar die groei lijkt er 
sinds 2012/14 wel uit.
Volgens de Kerncijfers Chartervaart 2021 van de BBZ daalt het 
aantal schepen van 435 in 2012 naar 403 in 2021. Het meren-
deel van deze charterschepen zijn zeilschepen, 352 in 2021. In 
diezelfde periode loopt ook de passagierscapaciteit van de gehe-
le vloot terug van 11.952 naar 11.425.

Ongeveer 50 zeilschepen varen hoofdzakelijk op zee en ruim 
300 zeilschepen varen in het binnenland, merendeels in het IJs-
selmeergebied en de Wadden. Zij vormen het cultuur-histori-
sche deel van de watersport, samen met de particuliere platbo-
dems (ongeveer 5.000 in 2005). De tjalken, klippers, schoeners, 
kotters, botters, aken, etc. zijn het scheeps-historische gezicht 
van het IJsselmeer, Markermeer en de Wadden. De daling is tot 
nu toe niet dramatisch maar zeker niet verwaarloosbaar, in de 
laatste 10 jaar een kleine 7%. En het zal duidelijk zijn dat corona 
in de charterbranche niet ongemerkt voorbij gaat. De opleving 
die we zagen bij de grote watersport gaat niet op voor de bruine 
vloot, integendeel. Het leidde in 2020 tot een grote manifestatie 
van 175 bruine vloot schepen voor Pampus, die aandacht vroe-
gen voor hun penibele situatie. Geen gasten, geen inkomen.

Conclusies
Alles bij elkaar lijkt de druk van de watersport op het IJsselmeer-
gebied af te nemen (met stevige regionale verschillen). De grote 
watersport en de bruine vloot groeien niet meer, maar krim-
pen. Daarmee neemt de druk op veel jachthavens ook af. Veel 
schepen zijn naar het buitenland verdwenen. Daarnaast neemt 
het ‘end-of-life’ probleem van schepen langzaam maar zeker toe. 
Het corona-effect moeten we afwachten.
De kleine watersport verandert en lijkt in sommige segmen-
ten te groeien. Zeker in de kuststreken zoekt de recreatiesec-
tor aansluiting bij deze trend o.a. met nieuwe vaartuigen. Zij 
zullen er niet rouwig om zijn wanneer in het IJsselmeergebied 
meer vooreilanden voor recreatiedoeleinden verschijnen. De 
recreatieve gebruiksruimte voor de pleziervaart, met nieuwe 
ankerplaatsen en aanlegsteigers, kan daardoor toenemen. Toe-
komstvisies en -plannen zijn er momenteel te over, maar de af-
wegingen en balans tussen natuur, recreatie en energietransitie 
worden er niet eenvoudiger op.

Naschrift: dit artikel is is ook gepubliceerd in het Jubileumnummer van 
IJsselmeerberichten (50 jaar) van de IJsselmeervereniging in 2022
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Ik ben een jaar of 15 geleden gestart met zeezeilen als 
opstapper. Ik heb regelmatig tochten langs de Neder-
landse en Belgische kust gemaakt en langere tochten 
naar de Azoren en rond de Canarische eilanden. Ik had 
het geluk om bij verschillende schippers te kunnen op-
stappen en ervaring op te kunnen doen en genieten 
van lange zeiltochten op zee. Daarnaast heb ik ervaring 
opgedaan als schipper doorboten te huren met mijn 
kinderen of collega’s op het IJsselmeer, de Waddenzee 
en de Noordzee. Om verschillende redenen is er de 
afgelopen 3 jaar geen mogelijkheid meer geweest om 
te zeilen.

Ik mag nog 3 jaar werken bij de chipmachine fabrikant 
ASML in Veldhoven waar ik ook lid ben van de zeilver-
eniging en verschillende jaren met enkele collega’s de 
jaarlijkse overtocht naar Engeland heb georganiseerd. 
Ik verwacht de komende jaren meer tijd te krijgen voor 
het zeezeilen en hoop bij de PZV de gelegenheid te 
vinden me verder te verdiepen in het zeezeilen en alles 
wat hierbij komt kijken en de mogelijkheid te krijgen 
weer de zee op te gaan. Ik heb me bij de PZV aange-
sloten om nieuwe vrienden en kennissen te vinden en 
weer actief met zeezeilen bezig te kunnen zijn.

Vriendelijke groet en hopelijk kunnen we het komende 
seizoen uitgebreider kennismaken.

Mijn naam is Hans Bakker, geboren in 1957 te Rot-
terdam, 36 jaar geleden verhuisd naar Noord-Bra-
bant vanwege werk bij Philips en sinds 4 jaar woon-
achtig in Liempde. 

Ni
eu

w
e 

lid

Even voorstellen              

Hans Bakker
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W
e bieden een scala aan activiteiten 

georganiseerd voor en door zeilers 
w

aarbij van elkaar leren, respect, 
gelijkw

aardigheid en verantw
oor-

delijkheid belangrijke w
aarden zijn. 

De kosten dragen w
e gezam

en-
lijk, w

aarbij opstappers een kleine 
vergoeding per dag afdragen aan de 
schippers. Tegenover dit kooiengeld 
biedt de schipper een veilig schip en 
gezellige gastvrijheid. 

PZV is een actieve zeezeilvereniging 
m

et toegevoegde w
aarde op inhoud 

(educatie), uitdaging en sociaal 
elem

ent. Hecht en laagdrem
pelig, 

m
aar niet vrijblijvend. Kleinschalig 

en bourgondisch, m
aar w

el seri-
eus gericht op zeew

aardigheid en 
overdracht van kennis en ervaringen 
door sam

en m
et gelijkgestem

den op 
pad te gaan. 
PZV is overal en voor iedereen. Van-
uit elke haven, m

et of zonder boot, 
geen verplicht (duur) cursuspro-
gram

m
a. PZV staat open voor jouw

 
w

ensen en initiatieven en lokt je de 
haven uit. Zeilen op zee? Dat doe je 
m

et PZV!

Iets voor jou? Kijk op w
w

w.pzv-zee-
zeilen.nl en laat je m

eeslepen…
.

Z
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ig
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g
voor schippers &

 opstappers
w

w
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Velen zullen het herkennen. Een 
passie voor zeilen, op je eigen boot 
of op een gehuurd schip, en je w

ilt 
een stapje verder. Je hoort de m

eest 
fantastische verhalen binnen je 
eigen thuishaven of leest ze in de 
m

edia, en vraagt je af of je ook niet 
klaar bent voor grotere avonturen. 
M

isschien vind je dat lastig m
et je 

eigen (beperkte) bem
anning. O

f je 
tw

ijfelt of je boot dit w
el aankan. 

W
ellicht w

il je eerst m
eer ervaring 

opdoen. M
aar het avontuur lonkt.

Bij PZV Zeezeilvereniging herken-
nen w

e die hang naar avontuur en 
naar de zee. Zeew

aardigheid en van 
elkaar leren staan centraal binnen 
onze gezellige, open en flexibele 
vereniging. Al bijna 35 jaar doen w

e 
niet anders. En w

e dagen jou uit om
 

m
et ons nieuw

e avonturen aan te 
gaan!
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PZV-klusweekend: goed gebruik op herhaling
We willen allemaal zo snel mogelijk het 
water in om de vroege activiteiten zoals 
inslingeren en de Ramsgate mee te kun-
nen doen. Voor de schippers betekent dit 
vroeg aan de slag om de boot in orde en 
in het water te krijgen. Een aantal jaren 
geleden was een gezamenlijk klusweek-
end, waarbij opstappers de schippers een 
handje helpen, een standaard activiteit. 
Een prima manier om de schippers te hel-
pen hun klussenlijst af te werken. Een paar 
jaar geleden is deze PZV-traditie nieuw le-
ven ingeblazen. Een goed initiatief van Ar-
jen de Bruin en Moniek Mol-Stallaert om 
dit jaar wederom opstappers en schippers 
bij elkaar te krijgen.

Klussenlijst 
Zolang je niet elk jaar een nieuwe boot 
kunt kopen is er elk jaar, voordat de boot 
het water in kan, wel wat te doen. Als 
er al niet wat kapot is gegaan het vorige 
seizoen heeft iedere schipper wel een 
vaste checklist die moet worden afgelo-
pen. Bij mij is dat bijvoorbeeld; watertank 
schoonmaken en leidingen 24 uur in de 
week zetten met dunne bleek en daarna 
2x doorspoelen, gasslangen aansluiten en 
controleren, motor  een beurt geven en 
koelkast schoonmaken. Een typische en 

belangrijke Lupa Maris-activiteit is ;-). Maar 
ook simpele dingen als boot poetsen van 
binnen en buiten en de onderkant in de 
antifouling zetten staan op de lijst.

Lang weekend 
Dit jaar hadden Reineke en ik een lang 
weekend gepland en een B&B geboekt in 
Goes om het aangename met het nuttige 
te verenigen. We hebben het wel eens ge-
daan maar op de boot slapen als die op de 
bok staat is geen pretje. Het is veel fijner 
om na het werk lekkere douche te nemen 
uit eten te gaan en daarna in een goed 
bed te kunnen slapen. Als je de volgende 
ochtend ook nog verwend wordt met een 
lekker ontbijtje kun je er weer een hele 
dag tegenaan.
We hadden zaterdag 2 april gepland om 
de antifouling te rollen. Hans Cheung heeft 
zich opgeworpen om te komen helpen. 
Het was gelukkig droog en zonnig maar 
wel een beetje fris: 7 graden, net warm 
genoeg om te kunnen rollen. Hans arri-
veerde rond 10:30 in Wolphaartsdijk en 
na een lekkere bak koffie en thee zijn we 
de voorbereidende dingen gaan doen en 
konden we op ons gemak gaan rollen. Ei-
genlijk moet het boven de 15 graden zijn, 
maar uiteindelijk hadden we alsnog een 

prima resultaat. Tussendoor heeft Reineke 
gezorgd voor drank en broodjes en kon-
den we in de boot opwarmen.
Zondag was het iets warmer en kwam 
Arjen helpen met poetsen. Eerst met de 
machine in de poets en daarna nog een 
rondje met wax. Nog even na wrijven met 
droge microvezel doekjes voor het beste 
resultaat. 
Het resultaat mag er zijn. Mannen be-
dankt!

Charles Thomas 



PZV Zeezeilvereniging is een vereni-
ging voor schippers en opstappers 
m

et een passie voor zeezeilen. Het 
is een club van actieve en sportieve 
zeezeilers die zich richt op het ver-
groten en overdragen van nautische 
kennis en vaardigheden. Daarbij is 
veiligheid essentieel en saam

horig-
heid een vanzelfsprekende voor-
w

aarde.

PZV-leden beschikken over de 
basiskennis en -vaardigheden van 
het zeilen en bouw

en dit uit door 
zich voortdurend verder te ontw

ik-
kelen op alle deelgebieden van het 
zeezeilen. Dat doen w

e door het 
hele jaar door naast zeilactiviteiten 
ook cursussen, trainingen en lezin-
gen te organiseren, gericht op het 
verhogen van de zeew

aardigheid en 
het zeem

anschap: m
anoeuvreren, 

navigeren, veiligheid, com
m

unica-
tie, techniek en (over)leven op zee. 
En, ook al ligt onze vloot verspreid 
over havens in Zeeland en aan het 
IJsselm

eer, w
e verloochenen onze 

Brabantse roots (oorspronkelijk ont-
staan vanuit Philips) niet: ons thuis-
honk blijft de oergezellige Trafalgar 
Pub in Eindhoven, en die sfeer 
nem

en w
e m

ee naar alle binnen- en 
buitenlandse havens die w

e tijdens 
onze activiteiten aandoen. 
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Dinsdagavond 13 november 2012. Het is al donker als we 
tegen zeven uur ‘s avonds met onze gecharterde 51-voeter 
‘Nadara’ Simpson Bay binnen zeilen, op zoek naar een anker-
plaats. We hebben met ons team ‘Funfactor’, voor de Golden 
Rock Regatta van start zal gaan, genoten van de eerste zeil-
dagen rond Sint Maarten. Achter ons volgt de Offline, zelfde 
type boot. Zij zijn hier voor het eerst en dus nog niet bekend 
in dit gebied. Daarom trekken we samen op.

Voor anker
Eerder die middag was gebleken dat het koelsysteem van 
onze motor niet goed werkte, dus we kiezen ervoor om 
zeilend – zonder gebruik van de motor – voor anker te gaan. 
Dat betekent dat we niet in het meest rustige deel van de 
baai kunnen ankeren. De ruimte is daar beperkt door reeds 
geankerde boten. Zeilend in het donker daartussen manoeu-
vreren lijkt me niet zo handig, dus ik neem liever een anker-
plaats waar wat meer ruimte is, aan de westkant van de baai, 
niet ver van de landingsbaan van Juliana Airport. Dat daar iets 
meer swell staat en meer herrie van vliegtuigen is nemen we 
op de koop toe. We liggen snel op onze plek en kunnen de 
zeilen strijken. Team Offline ankert naast ons op ca 50 meter 
afstand.

Per taxi naar Oyster Pond
We hebben die avond het openingsdiner van de Golden Rock 
Regatta. Daarvoor moeten we naar Oyster Pond aan de an-

Henk Ligthart

In de periode 2005 – 2016 hadden we geen eigen boot en maakte ik vrijwel jaarlijks een reis naar St. Maarten om 
deel te nemen aan zeilregatta’s. Zo ook in 2012, toen we met een team deelnamen aan de Golden Rock Regatta.  
Daarvoor huurden we een Beneteau 51 van charterbedrijf Moorings. Behalve ons eigen team reisde er nóg een 
groep mee, met diverse mensen uit mijn ondernemersnetwerk. Ook zij hadden een 51-voeter gecharterd, met de 
toepasselijke scheepsnaam ‘Offline’. Dat dit voor mij en een aantal mensen zou leiden tot een vrij hachelijk avon-
tuur hadden we bij vertrek nooit kunnen denken…

Offline in Simpson Bay
Een nachtelijk avontuur in Sint Maarten
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dere kant van het eiland. We gebruiken de dinghy om in 
Simpson Bay aan wal te gaan en een taxi naar Oyster Pond 
te nemen. We sluiten de boot af, nemen voor de zekerheid 
onze paspoorten mee en stappen met ons team in de ding-
hy. We varen nog even langs de Offline.
‘Zijn jullie ook klaar om mee te gaan?’- ‘Nee we zijn nog 
even bezig, een klein half uurtje misschien.’ 
- ‘Dan gaan wij vast, we kunnen toch niet met 16 man in een 
taxi, we zien jullie dan in Oyster Pond. Check nog even of 
je goed voor anker ligt.’- ‘OK prima, tot straks!’ – ‘Je boord-
lichten staan nog aan’ roep ik als we wegvaren, maar door 
het geluid van onze buitenboordmotor en de wind wordt 
dit niet gehoord.
Als we in Oyster Pond aankomen kunnen we meteen aan 
tafel en zo’n drie kwartier later is ook team Offline ter plaat-
se. ‘We hebben nog een keer opnieuw geankerd, want het 
lag nog niet helemaal naar onze zin.’ We genieten van een 
heerlijk openingsbuffet met aansluitend een gezellige borrel 
aan de bar van de Dinghy Dock.

De Offline op drift
Het is rond middernacht als onze taxi arriveert voor de 
terugrit naar Simpson Bay. Team Offline gaat ook een taxi 
bellen en volgt dus wat later.
Aangekomen in Simpson Bay stappen we weer in onze ding-
hy en varen de duisternis in, richting onze boot, waarvan we 
het toplicht duidelijk kunnen zien. Dichterbij gekomen zien 



‘Thats my boat!’ wordt geantwoord. 
Zou dat de eigenaar van de Offline zijn? 
Later blijkt het de manager van Saint 
Martin Sea Rescue te zijn. Hij woont in 
Simpson Bay en kon daardoor snel een 
survey doen vanaf de wal.

‘Vechten’ op het voordek
De situatie wordt er niet lekkerder op. 
Het roer kraakt zo hevig, dat het me 
niet zou verbazen als het door de kuip-
vloer naar boven zou komen. Misschien 
is het beter dat we van boord gaan… 
Inmiddels hebben we allemaal een fel 
oranje zwemvest aan. Serge pakt ook 
het noodvuurwerk en vuurt twee flairs 
af, zodat onze locatie goed kan worden 
opgemerkt. Kordaat optreden van een 
ex-marineman, precies wat we nodig 
hebbeen.
Even later zien we de lichten van de Sea 
Rescue opdoemen. OK, daar zijn ze, 
naar het voordek. We begrijpen direct 
wat te bedoeling is. Er zal een sleeplijn 
worden overgebracht. Het reddings-
schip informeert naar onze diepte, men 
mag zelf uiteraard niet vastlopen. Het 
schip kan ons op ca. 15 meter afstand 
naderen. Er wordt een dunne werplijn 
gebruikt met een “Keesje”. Ik krijg dat 
ding hard -tot bloedens toe- op mijn 
voorhoofd (ik kan nog net mijn bril 
redden), maar we hebben de lijn. Hier-

de motor stond blijkbaar wel aan. Als 
ik die in z’n voorruit zet komt er wat 
beweging en het lukt Serge om met de 
hand de ankerketting binnen te trekken. 
Een hels karwei. ‘Anker is los!’ Een zucht 
van opluchting, we kunnen hier weg. Ik 
kijk achterom en hoor de golven breken 
op de rotsen. ‘Weg hier!’ en ik geef een 
peut gas.

Aan de grond
De opluchting is van korte duur. Op-
eens voelen we grond onder het schip. 
‘Go@$@%*mme we zitten tegen het 
strand aan!’ Vol gas achteruit, maar we 
komen niet weg. Roer dwars en vol 
gas vooruit. Het lukt om de boeg van 
de kust weg te draaien. We liggen nu 
met de spiegel richting het strand, gol-
ven op kop. De boot slingert en beukt 
heftig heen en weer. Golven breken hal-
verwege het schip, zeewater slaat in de 
kuip. De motor houd ik op volle toeren 
in z’n vooruit en ik probeer te sturen. 
Even is er de hoop dat we weer los kun-
nen komen. We proberen het grootzeil 
te hijsen om de boot op de wind meer 
helling te kunnen geven. Maar het waait 
hard, de grootzeilval zit bovenin ergens 
vast, we krijgen het zeil niet goed om-
hoog.  Fok uitgerold, maar ook dat helpt 
niet. Al snel wordt duidelijk dat het een 

mee trekken we de dikke sleeptros aan 
boord en beleggen deze om de kikkers 
en de ankerlier. Ondertussen slingert 
het schip in alle hevigheid en kost het 
alle moeite om niet van het voordek af 
te glijden. En of dit niet genoeg is, begint 
het ook hard te regenen en nog harder 
te waaien. We krijgen een pittige squall 
over ons heen.
De Sea Rescue begint te trekken, maar 
de sleeptros breekt ergens halverwege 
hun schip en het onze. We halen de tros 
weer binnen. Door het slingeren schuift 
deze grotendeels van het dek af. Op-
nieuw binnentrekken die handel, maar 
dat valt nog niet mee.
Met behulp van een nieuwe werplijn die 
vanaf de Sea Rescue komt, lukt het om 
de tros weer te verbinden en een nieu-
we poging om ons vlot te trekken kan 
beginnen. Als de lijn wordt strakgetrok-
ken moeten we oppassen dat deze vrij 
blijft, vooral van onszelf. We maken dat 
we van het voordek wegkomen, je weet 
nooit wat er gebeurt als de lijn weer 
knapt.
De kiel van onze boot heeft zich inmid-
dels behoorlijk ingegraven, dus het valt 
niet mee om ons los te trekken. Door 
met de Sea Rescue naar links en rechts 
te trekken komt er toch wat beweging 
en met een luid gejuich, ook vanaf de 
wal, komen we vrij. We hangen nu als 

hopeloze zaak is. Ik pak m’n telefoon om 
hulp in te roepen maar merk dat die het 
al heeft begeven door het zeewater. Ik 
ben Offline.
Terwijl we daar bezig zijn komt ook de 
dinghy met 3 man van de Offline aan-
gevaren. Als de schipper en co-schipper 
ook aan boord zijn, belandt de ding-
hy, waar het derde bemanningslid nog 
in zat, door een brekende golf op het 
strand. De dinghy slaat direct vol water 
en het bemanningslid kan niet anders 
doen dan vanaf de wal toekijken.
De Offline schipper heeft een sleutel bij 
zich en kan nu de kajuitingang openen. 
Nu kunnen de instrumenten weer aan. 
Het is duidelijk dat we hier zonder hulp 
niet wegkomen, we moeten een nood-
bericht gaan uitzenden. Intussen merk 
ik dat het roer hevig op de zandbodem 
beukt, het kraakt aan alle kanten. Als ik 
nog een keer probeer te sturen slaat het 
stuurwiel hard uit mijn handen en met 
een harde knal breekt de stuurkabel. 
Onze eigen dinghy hangt nog achter de 
boot en door de hevige golfslag breekt 
de buitenboordmotor spontaan van zijn 
steunen en verdwijnt in de branding. 
Even later ligt de dinghy op zijn kop in 
het water. De reling waaraan ie is vast-
gelegd is gedeeltelijk van de romp ge-
rukt.

Sea Rescue in actie
De marifoon gaat op kanaal 16. ‘PAN 
PAN, PAN PAN, this is sailing vessel 
Offline, we are in big trouble at the coast 
of Simpson Bay. Schip is ran aground, 
we need help immediately’. Het bericht 
wordt herhaald, geen reactie. Nadat we 
ook ‘MAYDAY MAYDAY’ roepen, komt 
er reactie, de Saint Martin Sea Rescue is 
onderweg…
We zien ook dat er een auto met 
zwaailichten op de wal staat, achter 
een hek op het vliegveld-terrein. Met 
een schijnwerper wordt onze situatie 
vanaf de wal in de gaten gehouden. Via 
de marifoon vernemen we dat het nog 
zeker 20 minuten zal duren alvorens de 
Sea Rescue ons zal bereiken. Serge ziet 
dat ons schip water maakt en geeft op-
dracht om alle bagage in tassen te doen, 
zodat deze van boord kan. Nu komt het 
goed uit dat er iemand op de wal staat. 
Hij kan de tassen die worden toegewor-
pen proberen op te vangen. Serge blijkt 
vanaf het zwemplateau over een sterke 
“armswing” te beschikken en het lukt 
om alle tassen min of meer droog aan 
wal te krijgen.

We zien dat er een 2e man op het 
strand staat, die iets roept wat ik niet 
kan verstaan.
‘Sea Rescue is on its way’ roep ik terug. 

we de Offline niet meer naast ons liggen. 
Als we verder kijken zien we de boord-
lichten, die ook nog brandden toen we 
weggingen, in de verte. ‘Ze zullen toch 
niet zo ver van ons vandaan opnieuw 
geankerd hebben? Nee, dit ziet er niet 
goed uit. Die boot is op drift geraakt!’
We moeten eropaf. ‘Iedereen uit de 
dinghy, Serge en ik gaan kijken.’ Serge is 
een goede vriend van me, ex-marinier 
en tijdens het evenement mijn co-schip-
per. We varen met de dinghy richting de 
boordlichten die we behoorlijk heen en 
weer zien slingeren. ‘Wat ligt die boot 
ver weg, dit ziet er niet goed uit.’ Terwijl 
we doorvaren merken we ook dat de 
golven hier flink hoger worden.
Bij de boot aangekomen wordt het dui-
delijk. Het anker heeft niet gehouden. 
De boot ligt op ondiep water, op en-
kele meters van strand en rotsen. ‘Die 
boot moet hier weg, zo snel mogelijk.’ 
We varen naar de achterzijde, maken 
de dinghy vast en klimmen -inmiddels 
al zeiknat- aan boord. Direct start ik de 
motor en Serge gaat naar het voordek 
om het anker te lichten. Dat lukt ech-
ter niet met de elektrische ankerlier. 
We kunnen de hoofdschakelaar niet 
aanzetten omdat de kajuit is afgesloten. 
Marifoon en instrumenten zijn hierdoor 
niet bereikbaar. De hoofdschakelaar van 
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Onderweg hebben we er de moed ingehouden door al-
vast na te denken over het eten van die middag. Serge 
is namelijk niet alleen ex-marinier en zeebonk, maar be-
schikt ook over uitstekende kookkunsten. Het helpt om 
de vermoeidheid te vergeten. Hoe lang we precies geped-
deld hebben weet ik niet, maar het is zeker meer dan een 
uur geweest. 

Als we ’s morgens rond 07.00 uur bij de boot aankomen 
hebben we het behoorlijk gehad. En als je dan weer aan 
boord zit en het verhaal vertelt, komt er ook wel wat 
emotie los. ‘Waarom hebben we die boot niet kunnen 
redden, we hadden ‘m los...’ 

Vragen en leermomenten
Tegelijkertijd komt ook het besef dat we in een verve-
lende hoek met ondiep water zaten, midden in de nacht, 
zonder goede oriëntatie op de wal, zonder instrumenten. 

En uiteindelijk mogen we blij zijn dat het bij materiële 
schade is gebleven.
De andere vraag is: hoe heeft het kunnen gebeuren dat 
de Offline op zijn anker is gaan krabben. De meest waar-
schijnlijke verklaring is, dat er te weinig ketting is gegeven 
bij het ankeren. Maar het zou ook kunnen dat het anker 
verkeerd heeft gelegen, bijvoorbeeld omdat de ketting om 
de ploeg is geslagen en zich daardoor niet kon ingraven.
Toen we bij de Offline aankwamen hebben we direct 
actie ondernomen. We hadden -achteraf gezien- beter 
kunnen wachten tot de schipper aan boord was, die de 
kajuitingang kon openen zodat we eerst de instrumenten 
konden aanzetten. Misschien hadden we zelfs moeten 
wachten met iets te doen tot de volgende ochtend. Het 
blijft gissen, maar de situatie op dat moment heeft ons 
doen besluiten om het schip direct uit zijn benarde posi-
tie trachten te bevrijden. 

Terug in Simpson Bay
Nadat we de Offline bemanning in Oyster Pond hebben 
afgezet, komen Serge en ik weer in Simpson Bay aan. Het 
is een uur of vijf in de ochtend. Niemand te zien en we 
hebben het nog steeds niet warm. We kunnen hier gaan 
zitten en wachten tot er iemand komt die ons naar de 
boot kan brengen, maar dat kan lang duren. Als het goed 
is ligt er nog een dinghy op het strand en we kunnen daar 
lopend naar toe. OK, het is een flink stuk lopen, maar dat 
is beter dan stilzitten. We gaan op weg.
Op het strand aangekomen is het inmiddels licht gewor-
den. We moeten nog een heel eind, maar in de verte zien 
we een grijs stipje. Dat moet de dinghy zijn. Dichterbij 
gekomen wordt ons vermoeden bevestigd. We vinden 
een volgeslagen dinghy met overspoelde motor waar de 
kap vanaf is, twee oranje brandstoftankjes en vier peddels. 
We proberen de dinghy leeg te kiepen, maar dat is veel te 
zwaar. Eerst met peddels proberen dat water er een eind 
uit te krijgen. Terwijl we daarmee bezig zijn komt er een 
man langs die zijn ochtend-trimloopje aan het doen is. Hij 
verbaast zich over wat we aan het doen zijn, maar kan ons 
helpen om de dinghy leeg te kiepen. We gooien de spullen 
erin en schuiven de dinghy te water. Nu proberen door 
de branding heen te komen. De eerste de beste golf zorgt 
ervoor dat er direct weer een sloot water binnenkomt en 
we worden weer terug op het strand gespoeld. Opnieuw 
te water en half zwemmend lukt het ons om de dinghy 
door de branding te krijgen. We pakken allebei een ped-
del en daar gaan we. We hebben het weer warm. Eerst 
een eind van de kust zien weg te komen!

Peddelen
De tegenwind en het gewicht van het water dat in de 
dinghy staat, maken het peddelen niet eenvoudig. Ons 
doel, de Nadara, waar zowel ons team als een deel van 
team Offline aan boord is, zien we als een stipje in de 
verte.
We komen wel vooruit, ook al is het niet hard. Gewoon 
door peddelen dan komen we er.

een sleep achter de Sea Rescue. Om nog enigszins te 
kunnen sturen plaatsen we het noodroer. Het gaat heel 
zwaar, maar er zit nog wat beweging in het roer, waar-
door we de boeg achter de Sea Rescue kunnen houden. 
En wonder boven wonder loopt de motor nog steeds, 
dus we kunnen ook wat gas bijgeven.

Gesleept naar Great Bay
Het is duidelijk dat we zo lek zijn als een mandje, er staat 
al een flinke laag water in het motorcompartiment. Dus: 
pompen wat we pompen kunnen. Eén man bedient de 
handpomp die zich achter in de kuip bevindt, ik zit aan 
het noodroer, twee man houden binnen de situatie in de 
gaten en houden marifooncontact. We worden via open 
zee naar Great Bay gesleept, aangezien daar een dok aan-
wezig is om het schip droog te zetten. Opnieuw krijgen 
we een zware bui over ons heen, we zijn door en door 
nat en we krijgen het zelfs koud in de Caribbean.

Na zo’n drie kwartier slepen bereiken we Great Bay en 
wordt de Offline langszij de Sea Rescue getrokken. Zo 
worden we het dok in geloodst, waar direct hijsbanden 
om het schip worden aangebracht en wij van boord kun-
nen. Het voelt veilig om weer vaste wal onder de voeten 
te hebben, maar prettig is het niet. Zeker niet als we zien 
dat de schade aan het schip enorm is, ook al wisten we 
dat natuurlijk al lang.

Veilig aan wal
Daar staan we dan. Het is inmiddels vier uur ‘s nachts. 
Gedesillusioneerd, koud, moe… We praten wat na met 
de mensen van Sea Rescue. Hoe we nu weer aan boord 
van ons eigen schip gaan komen is de vraag. Laten we 
eerst maar een taxi naar Simpson Bay nemen. In mijn 
broekzak vind ik nog een kaartje van de taxichauffeur die 
ons eerder op de avond naar Oyster Pond en terug heeft 
gebracht. Ik bel hem wakker. ‘I will be there in 15 minutes’. 
De taxichauffeur had die nacht een leuke omzet…
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Om van zo’n droomboot over te schakelen naar een schip 
dat wij wel kunnen betalen hebben we de Boreal bekeken en 
bepaald wat wij handig en belangrijk vinden: Hierdoor zijn we 
uitgekomen op een Van de Stadt Morea 45 ft: De Waterman. 
Hieronder neem ik jullie mee in onze gedachtengangen en de 
keuzes die we hebben gemaakt.
Alle schepen die richting ijs gaan zijn van staal of aluminium. 
Aluminium is prijzig en qua corrosie een aandachtspunt. Staal 
is zwaar en roest snel. Polyester is er in verschillende diktes 
en de manieren van verwerken zijn bijna eindeloos. De Hal-
berg Rassy heeft bijvoorbeeld een dikke en dus sterke romp 
en heeft daardoor relatief weinig last van torsie. Vele anderen 
polyester schepen zijn, volgens ons en voor ons doel, niet 

Onze boot: de Waterman

betrouwbaar genoeg. Voor ons moet het schip stevig en stijf 
zijn om verschillende stormen het hoofd te kunnen bieden 
en het moet (!) ons overleven. Dat is de reden dat wij voor 
Wood-core hebben gekozen. Het is stevig, stijf, isolerend en 
‘met een plankje en wat spijkers dicht te timmeren’.
Binnen willen we net als buiten overzicht hebben, om ons 
heen kijken en kunnen zien of de zeilen goed staan. Een extra 
slaaphut is een must. We hopen dat we met regelmaat op-
stappers aan boord krijgen. Voldoende bewegingsruimte en 
hoogte zijn belangrijk. Het wordt immers ons huis. Douchen, 
digitaal werken, tekenen, klussen, navigeren… het zou me 
niks verbazen dat we dit allemaal tegelijkertijd willen doen. 
Naast de bergruimte, is ook hier ruimte voor. 
Bert is helemaal weg van twee stuurwielen, terwijl een helm-
stok voor mij nostalgie is en ik me er erg vertrouwd mee 
voel. Natuurlijk is een stuurwiel voor een wat groter schip 
handig (zeker voor de stuurautomaat). Maar inderdaad, twee 
stuurwielen geeft ruimte in de kuip, een vrij looppad en het is 
super terwijl je aan het zeilen bent. Je kan als schipper overal 
heen en alles bekijken. 

Technisch gezien is de Waterman zeer compleet en dus een 
uitdaging. We hebben een hydraulisch systeem voor anker, 
generator en boegschroef. We hebben 12, 24 en 220 volt 
en 8 accu’s van 150 Ah. We hebben twee dieseltanks van elk 
300 liter, twee tanks van 400 liter water. Wat we nog missen 
is een duurzame opwekking van de benodigde energie.

Met de vraag: Welk schip is voor ons de beste keuze om de wereldzeeën over te zeilen, zijn we meerdere Hiswa’s 
afgelopen en hebben we watertandend Boot Dusseldorf afgestruind. Mijn absolute favoriet is de Boreal 47.2. Ro-
buust, Aluminium, Waterdicht door middel van een waterdichte deur en vooral een goede zeiler. Vorig jaar was de 
basisprijs van dit super schip € 655.396. En heel simpel gezegd: Dat hebben we niet! 

Het doorgronden van de verschillende systemen zie ik nog 
wel als een uitdaging. Toch is er voor mij nog wel een punt dat 
een deal-breaker kan zijn. De Waterman heeft een High-As-
pect zelfkerende fok. Handig en goed voor de luie solozeiler... 
of voor aan de windse koersen. Maar voor de halve windse 
en ruimere koersen is dit niet handig. Hij heeft geen rails met 
lei-ogen en door de plaatsing van de zijstagen, zijn deze ook 
niet plaatsbaar. Dus nu zitten we te stoeien met barberhauls 
en gaan we er een paar pad-eyes bij plaatsen. Daarnaast is hij 
met licht weer niet vooruit te branden vanwege zijn gewicht. 
We hebben daarom een extra zeil met een groter zeilop-
pervlakte, een Code-0, besteld om vooral met 1-2 bf wat 
snelheid te kunnen maken. 

Het allerbelangrijkste is dat we een paar keer zijn gaan kijken. 
We hebben daar echt de tijd voor genomen en zijn niet over 
één nacht ijs gegaan. Alle voors en tegens tegen elkaar op-
gewogen en weer teruggegaan om te kijken of ons idee ook 
werkelijk klopt. 
De vorige eigenaar vertelt ons dat de bouwer langere toch-
ten wilde gaan maken en heeft het schip daar ook op ge-
bouwd en ingericht. Zij zijn er toentertijd samen mee naar 
Denemarken gevaren en helaas is hij alleen terug gezeild. Zijn 
vrouw heeft de trein terug genomen. De vorige eigenaar 
had de zelfde dromen, maar ook in zijn situatie miste zijn 
vrouw de drive en ervaring. Wij zijn nummer drie. Drie keer 
is scheepsrecht, zeg ik maar.

Bert en Nynke
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Je kent het wel 2 zeilboten op eenzelfde koers en je hebt een wedstrijd. Kijken of je hem in 
kunt lopen en verklaren waarom het lukt of juist niet lukt. Bij mij is dit zo, maar ik ben vooral 
te lui om het dan ook echt te proberen. Kortom de trim is de trim of dat nu goed is of niet. We 
genieten van het weer en de dag, de reis is belangrijker dan het doel. Dit is voor mij het “oude” 
zeilen en daar is absoluut helemaal niets mis mee.

Opnieuw leren zeilen 
Willem Triki

Dan komt het moment dat je dit gedrag gaat kopiëren 
naar een Soling. Dat is zo jammer. Je stapt aan boord en 
komt tot de ontdekking dat er meer lijnen lopen dan dat 
er pasta in spaghetti zit. Waar ze naar toe lopen is een 
compleet raadsel want alles verdwijnt onder het dek. Ff 
tellen 7 lijnen bij de mast, 7 lijnen komen uit het stuur-
boord gangboord, 7 lijnen uit het bakboord gangboord, 
1 lijn achter, 1 lijn op de giek, 2 lijnen in het grootzeil en 
3 lijnen midden in de boot.
Afgerond 28 lijnen en maar 3 zeilen (grootzeil, fok en 
spi). Gelukkig hebben ze veelal dezelfde kleur zodat we 
ze goed uit elkaar kunnen houden ;-)

Einde lamballerij
De oplossing is simpel we gebruiken alleen de lijnen die 
strikt noodzakelijk zijn. Zo jammer, dat werkt op een 
Soling niet. Een verkeerde trim wordt vakkundig afge-
straft. Ik verdenk de boot er zelfs van dat deze bij een 
compleet verkeerde trim achteruit zeilt. Waarom had ik 
deze boot ook alweer gekocht?
Om wedstrijd mee te zeilen, nu dan is dit het definitie-
ve einde van lamballerij aan boord en moet de theorie 
opgehaald worden, de mouwen omhoog en er moet se-
rieus gezeild worden. 
  
De eerste wedstrijd was een openbaring, aan de wind 
ging ik als de brandweer en kon ik bij windvlagen zelfs 
zover oploeven dat ik zowat tegen de wind in kon. Het 

wedstrijdveld verdween achter mij en ik voelde mij heerser 
van de wedstrijd. Tot het moment dat we de boei rondden. 
Het leek wel of ik voor anker lag. Het wedstrijdveld den-
derde over mij heen en werkelijk iedereen vroeg zich af wat 
er in godsnaam aan de hand was. Natuurlijk een foute trim 
maar wat dan?

In theorie
Na de wedstrijd nog eens de theorie erbij en de boot zelf 
bestuderen. En ja hoor, de mast moet het zijn, te ver naar 
achter, geen spi en de fok niet goed benut. De volgende 
wedstrijd gaat bijna direct naar een voordewinds rak van 
ongeveer 7 mijl over de Maas naar Batenburg. De mast 
naar voor, spi er op en whoooooooo wat gebeurt hier. 
Het veld wordt kleiner en we gaan werkelijk als een dolle. 
Terug is het laveren en je raadt het al. Hij loopt weer voor 
geen meter. Mast wel naar achter maar het zeil staat open 
en wat ik ook doe het lukt mij niet om hier iets aan te 
veranderen. Je zult zeggen hoe moeilijk is het? Wiskundige 
moeten maar eens uitrekenen hoeveel combinaties je kunt 
maken met 28 verschillende lijnen. Om gek van te worden.

Inmiddels heb ik Erik van Genuchten bereid gevonden om 
mee te zeilen.  Gedeelde smart is halve smart. Bovendien 
kwaad is kwaad en op zoek naar een nieuw grootzeil want 
dat krijgt natuurlijk de schuld. Na een lange zoektocht kom 
ik in contact met Ben van de Soling club en deze heeft nog 
een goed zeil wat hij gebruikt heeft bij het EK en WK van 

2015 en verder niet meer veel gebruikt heeft. Meteen in 
de auto en het zeil opgehaald. Tevens het ijzer gesmeed 
als het heet is en Ben gevraagd of hij aan boord van mijn 
boot uitleg kan geven. Tot mijn grote verbazing biedt hij 
aan om een wedstrijd mee te zeilen.
 
De praktijk
Zo geschiedt, en als je denkt na 45 jaar zeilen er iets vanaf 
te weten dan valt dat vies tegen.
Het eerste wat hem opvalt is dat ik tell-tails in het groot-
zeil bijgeplakt heb. Voor hem een compleet raadsel waar-
om. Vervolgens staat de bak- en stuurboord verstaging 
veel te strak, de mast moet lekker kunnen buigen en je 
zet ze tijdens het zeilen strakker door de lijnen aan bak- 
en stuurboord. Dus los die stagen. Ai, je bent nog niet op 
het water en je voelt je nu al kleiner worden, dat belooft 
nog wat. 
De stuurman zeilt op de 2 tell-tails van de fok. Deze zet 
je goed en verder blijf je van de schoot af en de stuurman 
stuurt bij. Je gaat vooral niet naar je windex en tell-tails 
van je grootzeil kijken. De bemanning doet de grote trim 
van het grootzeil, deze zorgt dat de giek en de bovenste 
zeillat parallel lopen en de tell-tails in het achterlijk naar 
achter wijzen en blijft dan van de schoot af. Het aftrim-
men en windvlagen vang je op met de masttrim!!! Hè, hoe 
dan? Waarom denk je dat er 8 lijnen voor de masttrim 
zijn en dat het hoofdwant op een rail staat? Dus je blijft 
met je klauwen van de schoten, de stuurman stuurt op de 
tell-tails van de fok en het grootzeil trim je met de mast.

Die wedstrijd is een ramp. Ik moet alles opnieuw leren 
en anders varen dan dat ik 45 jaar gedaan had. Op een 
gegeven moment ben ik volledig gedesoriënteerd, weet 
niet meer welk rak ik aan het varen ben, hoeveelste we 
liggen en of er überhaupt nog andere boten een wed-
strijd aan het varen zijn. Het zijn erg korte rakken dus je 
bent de boei nog niet gerond of je moet je klaar maken 
om de volgende boei te ronden. Uit eindelijk zijn we 3 
en 4 wat op zich een prima prestatie is.

Waslijst
Erik en ik komen van boord met een waslijst aan aan-
passingen voor de boot en bemanning. De volgende 
wedstrijd hebben we Henk Ligthart gevraagd om mee 
te zeilen want als we iets geleerd hebben is dat je deze 
boot met 3 man vaart. Nu zou Willem, Willem niet zijn 
als hij niet zijn eigen oplossingen bedenkt. Deze boot 
zeilen zoals bedoeld kunnen we nu nog wel vergeten, 
dit is een te grote verandering van gedrag en te complex 
om meteen goed te doen. Dus we pakken de mix. Dit 
gaat nog niet meteen goed maar het eindresultaat mag 
er zijn 2de. Kortom er is nog heeeeel veel te doen maar 
we zijn op de goede weg.
 
De aanpassingen aan boord zijn ook in volle gang. Erik 
is onder het voor dek gekropen en komt met tranen in 
zijn ogen verslag uitbrengen. Een totale wirwar aan lijnen 
met een gigantisch aantal blokken die er gewoon nutte-
loos hangen. Dus eerst de blokken maar gesaneerd die 
nutteloos gemonteerd waren. Dan bekruipt al heel snel 
het gevoel van hier klopt iets niet. Mijn voorganger heeft 
die blokken daar niet neer gehangen omdat hij bang was 
dat zijn vrouw ze in beslag zou nemen. De vraag is nu 

wat klopt er niet? Daar zijn we nog niet achter. Wat we 
wel weten is dat niet alles even soepel loopt. Het mooie 
aan het verhaal is dat er onderdeks een totale gedaante-
verandering van de lijnen plaats vindt. Ze verdwijnen als 
lijn onderdeks en komen als staaldraad weer boven. Ben 
vindt dat een goede zaak, wij vinden dat enorm verwar-
rend. Dan hebben we het nog niet gehad over de dek 
doorvoeren zelf. Deze zien er erg professioneel uit en 
daarmee heb ik ook meteen alle positieve kwalificaties 
gehad. Ze stroppen en iets is er waardoor ze niet goed 
werken, maar wat?

Dan de lijn in de giek om het onderlijk van het grootzeil 
te trimmen. Ook deze lijn verandert in de giek van ge-
daante. Omdat deze bijna door is komt deze als eerste 
in aanmerking om vervangen te worden. Nieuw dynema 
lijntje gekocht en aan de slag. Ik zal je de details besparen 
maar het dynema lijntje ligt nu bij de reserve spullen in 
de koffer. Als Willem Triki denkt dat er in de giek geen 
blokken en andere obstakels zitten dan weet Willem dus 
niets van een Soling. Hoe deze lijn wel te vervangen? 
Daar moeten we toch eerst Ben nog eens voor raad-
plegen.

Fanatieker
Het fijne is dat ondanks alles je er gewoon lekker mee 
kunt zeilen en wat belangrijker is, we worden steeds fa-
natieker. Nog niet zozeer om de wedstrijd te winnen, dit 
is slechts een graadmeter om onze vooruitgang te me-
ten, maar om de boot onder controle te krijgen. Want 
wat is het een heerlijke boot om te varen. Doe je het 
goed dan word je rijkelijk beloont, doe je het fout dan 
lijkt hij wel te zeggen: “Triki je zit te slapen, als het zo 
moet dan kap ik ermee”.  Geweldig toch een boot die 
je zo direct feedback geeft. En dat de boot een fantas-
tische zeiler is laat ze met regelmaat zien. Geen wind is 
geen probleem, ze loopt toch. Veel wind, geen probleem 
ze gaat als de brandweer. Ik ben wel gewaarschuwd: 25 
knopen wind is de grens en bij 30 knopen wind vaar je 
alles kapot, het is maar dat je het weet.
 
Maar wat is het leuk om de winterwedstrijden in Den 
Bosch en de woensdagavond wedstrijden in Lith (let-
terlijk mijn voortuin) te varen. Het kind in mij is weer 
wakker.



En hoppa, vol goede moed rijd ik, gewa-
pend met een Gelplane Vacuumschraper 
en een stofzuiger, dagen achter elkaar van 
Weert naar Wolphaartsdijk. Als eerste 
gaat de zachte anti-fouling eraan. Onder 
deze laag zit een heel harde oranje laag, 
maar volledig craquelé. Dit leidt geen twij-
fel, die laag moet er ook af. Langzaam be-
gin ik in te zien dat de planning toch wat 
aangepast moet worden om in april weer 
te water te kunnen.

Overnachten op de bok
Het op en neer rijden wordt vervangen 
door enkele dagen achter elkaar klus-
sen en slapen op de bok. Dit blijkt wel 
te doen, maar zonder kachel soms toch 
wel erg koud. Maar niet getreurd, ook bij 
windkracht 7 en bij temperaturen onder 
nul, wordt het vanzelf weer dag.
Het huidje van Ayla begint al wat gladder 
te worden door al dat gevacuumschraap. 
Er blijft nu een laag met wat blauwe verf 
over. Die moet er ook nog af. Schuren 
probeer ik als eerste, maar dit duurt te 
lang. Verfafbijtmiddel blijkt beter te wer-
ken. Dit even aanbrengen en vervolgens 
weer met de krabber, werkt perfect. Wel 
heb ik weer gemakkelijk drie dagen om 
gekregen, soms verlang ik een beetje naar 
een kleinere boot…. Een klein beetje…

Nu geef ik de hele boot een fikse schuur-
beurt en alles voelt lekker strak aan. Be-
schadigingen die ik eerder van plan was 
om weg te plamuren, zijn verdwenen als 
sneeuw voor de zon. Ik loop weer wat in 

op de planning en besluit de kiel ook on-
derhanden te nemen. 

Inmiddels gaan we langzaam weer rich-
ting februari en heb ik bijna alle buren op 
de stallingsplek al eens ontmoet. Eén van 
hen, een vriendelijke Belg, wenst me veel 
moed. Ik zeg dank je wel, er is inderdaad 
nog veel wat moet :-)

Thinner
Na wat navraag gedaan te hebben, leer ik 
dat 2 componentenverf niet aangebracht 
kan worden op 1 componentensysteem. 
En thinner is de manier om hierachter 
te komen. Bijna met knikkende knieën, 
een doek en thinner trek ik weer richting 
Wolphaartsdijk. Thinner op de doek en 
wrijven….. Helaas, de zwarte laag geeft af 
en is dus een 1 componentenverf. Daar 
hebben we weer een paar dagen schuur-
werk te pakken. Maar wie A zegt…

Het resultaat mag er anderhalve week la-
ter wel zijn. Ayla staat super strak te pron-
ken, klaar voor haar nieuwe jas.

Het is nu wel al maart geworden. Hoe-
wel de overnachtingen op de bok wat 
comfortabeler worden, komt de tewater-
lating steeds dichterbij. Ik begin me ook 
wat zorgen te maken om het werk onder 
de stempels. Ik kom met het plan om een 
soort van tweede bok om de huidige heen 
te schoren. Zo zou ik om en om stempels 
weg kunnen halen. Op marktplaats vond 
ik een bok die hier geschikt voor zou kun-

Bij de aanschaf van de boot in lente 2021 heb 
ik een volledige keuring laten doen. Eén osmo-
semonster in mijn schippersgeschiedenis vind ik 
wel genoeg. 
Het onderwaterschip blijkt in prima staat, geen 
bultjes en niet te nat. Dat is mooi, anders zou 
de liefde van korte duur zijn geweest. Al bij de 
aanschaf heb ik besloten om het onderwaterschip 
preventief duchtig aan te pakken, zodat bootje en 
ik alle aandacht op het zeilen kunnen richten.

Plan
Het huidje van de Ayla was niet meer helemaal 
strak, daar was jaar na jaar overheen geverfd. Dat 
is een mooie bijkomstigheid van mijn plan, straks 
zit ze weer strak in haar vel. Het plan bestaat 
uit het weghalen van alle lagen slechte verf om 
vervolgens 4 lagen 2 componenten epoxy aan te 
brengen. Hier overheen gaan dan 4 lagen Cop-
percoat zodat ik er weer jaren tegenaan kan.

De wind giert langs de masten, windkracht 7 zegt mijn appje. Het is najaar en ik word wakker op een boot 
die schudt op haar stempels. In oktober werd de ‘Ayla’ uit het water gehaald. Uren en dagen van schuren en 
verven later zal ze als ‘De Griêze’ weer een plons mogen maken. 

nen zijn. Alleen blijkt de praktijk in Zee-
land anders te zijn en ik krijg visioenen van 
botendomino-day. Toch maar niet doen. 
Ik besluit met mijn vier uitdagingen naar 
de havenmeester te stappen. We beslissen 
de boot over een paar weken wat naar 
achter te schuiven op de bok, zodat de 
vier stempelplekken bereikbaar zijn. Top!

Verven
Hoera, het verfmoment is aangebroken. Ik 
plan 4 dagen achter elkaar, iedere dag een 
laag. En iedere laag met een andere kleur, 
zodat ik ook kan zien waar ik gebleven 
ben. Achtereenvolgens wordt ze grijs, wit, 
zwart, antraciet.

Ik weet nu ook precies hoe lang ik over 
het verven van één kant doe. Heel han-
dig bij het plannen van het aanbrengen 
van Coppercoat. In tegenstelling tot de 
2 componenten epoxyverf die minimaal 
8 uur moet drogen tussen twee lagen in, 
moet de Coppercoat nat in nat aange-
bracht worden. Lukt een hele boot niet in 
één keer, dan kun je het beter in stukken 
doen. Aangezien ik de klus alleen ga kla-
ren, is dat laatste het geval. Maar na al het 
geschraap en geschuur van deze winter is 
het verven en aanbrengen van Copper-
coat een heerlijke en bevredigende klus. 
Twee dagen later is de hele boot gedaan.

Nu krijgt ze als kers op de taart nog een 
andere naam en is ze klaar om te gaan 
zwemmen. Hop ‘De Griêze’, het water in 
jij. Genoeg gerust!

 

Strak in het vel Erwin Strijbosch
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NAVIGATIE
Voor het bijwerken van je kaarten en het gebruik van 
OpenCPN is een aparte pagina aangemaakt. Wil je je verder 
verdiepen in dit gratis navigatieprogramma? De instructiebla-
den vind je onder de knop NAVIGATIE -> OpenCPN

Onder de knop Actuele boeienposities lees je hoe je eenvou-
dig de laatste posities van boeien in je  navigatieprogramma 

VAARINFORMATIE
Onder de knop STREMMINGEN word je geleid naar de 
website Rijkswaterstaat met een overzicht van onder meer 
de stremmingen van vaarwegen. Kijk er van tevoren op dan 
kom je onderweg niet voor verassingen te staan. 

Onder de knop MARIFOONKANALEN vind je niet alleen 
per gebied de gebruikte marifoonkanalen van sluizen, brug-

kunt zetten. Voor de Nederlandse en Duitse (kust)wate-
ren. Per gebied zijn dagelijks vrijwilligers bezig de locatie van 
boeien te actualiseren. Nieuw is dat je boeien posities kunt 
downloaden voor de Boating-app van Navionics. Vind je dit 
allemaal te lastig maar wil je toch de zee op, zorg dan dat je 
in ieder geval de actuele posities van de aanlooptonnen van 
de zeegaten hebt. Zo kom je altijd weer veilig thuis.

gen, havens maar ook kaartjes met blokgebieden (VTS) en 
per gebied de reguliere marifoon uitzendberichten lokale tijd. 
 
Tot zover een korte greep van wat je op de website aan 
informatie vindt. Als je nog bepaalde informatie mist of vra-
gen of aanvullingen hebt, laat het ons weten via helpdesk@
nautin.nl

Ad Krom, secretaris Nautin.

Hoofdgroepen
De inhoud is ingedeeld in 4 hoofdgroepen en omvat bijna 
alle informatie die je nodig hebt om goed voorbereid op pad 
te gaan. 

METEO
Als eerst wil je natuurlijk weten wat voor het weer wordt. 
Onder Meteo vind je de (marifoon) weerberichten van de 
Nederlandse Kustwacht, maar ook van de ons omliggende 
landen. Belangrijk voor windwaarschuwingen en het algeme-
ne weerbeeld. 

GETIJ
Met 3000 gebruikers per jaar is de QuickTide-app een ge-
waardeerde informatiebron voor het varen op getijdewate-
ren. Zelfs getijdekrommen met de actuele verhoging/verla-
ging zijn te zien.  Voer de diepgang van je boot in en je weet 
of je over een ondiepte heen kan. Niet mee bekend?  Kijk dan 
eens op www.nautin.nl, een korte handleiding staat onder de 
knop GETIJ -> QuickTide
Ga je het getijde water op dan wil je naast de diepgang vast 
ook weten wanneer je stroom mee hebt.
Nieuw op de website zijn de stromingstabellen uit de HP33.

Met Nautin steek je goed voorbereid van wal
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Stichting Nautin bestaat uit vrijwilligers die hun kennis en ervaring graag delen, en die zich inzetten voor het 
bundelen en beschikbaar stellen van actuele nautische informatie voor de pleziervaart.
De PZV  is sponsor van de Stichting Nautin en daarmee hebben onze leden gratis toegang tot alle informatie en 
services. Ga naar www.nautin.nl en log in met je PZV- account. In deze Zeezeilen een korte rondleiding door de
vernieuwde website.
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Hoera, het is april en de boot mag weer gaan zwemmen. 
Heerlijk na zo’n lange tijd op het droge.
Helaas zie ik dat een van mijn lazy jacks in de winter is los-
geschoten en net een tikkeltje te hoog in de mast is beland. 

Lazyness
Mmmm, de mast in…. Dat heb ik nog nooit gedaan en ik 
zoek naar manieren om daar nu onderuit te komen. Een 
bootshaak verlengd met de vlaggenmast zou wel eens net 
genoeg kunnen zijn.
Ik duik de kuip in, pak de onderdelen en wat duckttape en 
begeef me weer naar de mast. Helaas ben ik net te laat. Het 
tikkeltje was meer geworden, de lazy jack hing bovenin. Nu 
is dat niet iets waar je niet mee kan zeilen, maar een beetje 
lazyness is wel handig. 
In het vorige nummer van Zeezeilen stond een mooi artikel 
over een zelfgemaakte mastladder. Dat zou wel eens wat 
kunnen zijn. Alleen vergt dit wat meer huisvlijt dan ik kan 
missen. Dus heb ik het wereld wijde web erbij gepakt en 
ben op een artikel uit 2009 gestuit, waarin van Meakins 
zeven mastklimmethodes uittest op zijn Sigma.
In het artikel worden achtereenvolgens besproken: Fibre-
Light Ladder, SwissTech mastladder, Mast Mate, MastLift, 
Petzl ascender, TopClimber en Masthead harness. Onge-
twijfeld zijn er nog wel meer te vinden, maar dit is een 
mooie uiteenzetting. Hiernaast de bevindingen van Meakins 
en zijn testteam.
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Je kan me de mast in!
“It must have been a wise man who once said that: ‘A fear of heights is illogical. A fear of falling, on the 
other hand, is prudent and evolutionary.

FiberLight Ladder
De FibreLight-ladder, zoals gebruikt door de SAS, is ge-
maakt van banden met sporten van koolstofvezel en 
verpakt in een tas van slechts 26 x 15 x 15 cm. Meakins 
vond deze gemakkelijk om te klimmen, zolang het maar 
strak werd getrokken. Als deze te los was, slingerde het 
aanzienlijk rond.
Het bleek het gemakkelijkst om ‘side-on’ te klimmen 
- waarbij je je voeten van de ene naar de andere kant 
afwisselde - in plaats van langs één kant omhoog te 
klimmen. Afdalen was hard werken, en in de aanzien-
lijke windstoten van de dag blies de ladder veel rond, 
ondanks de beste inspanningen. Een voordeel van dit 
soort eenvoudige, lichte ladders is dat je ze zou kunnen 
gebruiken met het grootzeil gehesen, maar het zou las-
tig zijn om in welke zee dan ook te klimmen.

SwissTech-mastladder
Deze ladder heeft aluminium sporten die aan de ran-
den zijn verbonden door spanbanden. Elke sport schuift 
in de grootzeilbaan in de mast en wordt vastgehouden 
door twee verstelbare geleiderollen. Het kost wat tijd 
om de ladder voor de mast op te zetten, maar je hoeft 
dit maar één keer te doen, en vanaf dat moment duurt 
het hijsen slechts enkele minuten.
Net als bij de flexibele ladder heeft de mastladder twee 
strakke neerwaartse bewegingen nodig om hem stijf 
en in lijn te houden. Hij was gemakkelijk te beklimmen, 
hoewel het bij elke stap een beetje bewoog. Het gebo-
gen achtervlak van de mast van de Sigma kan hieraan 
hebben bijgedragen. Afdalen was hard werken, maar de 
treden waren gemakkelijk te vinden - en het hele team 
vond ze goed gespreid.

Mast Mate
Dit type ladder is al jaren in verschillende gedaanten 
verkrijgbaar. Meakins’ team heeft een Mast Mount ge-
probeerd, die niet meer wordt geproduceerd, maar een 
bijna identiek product, de Mast Mate, is nog steeds ver-
krijgbaar in de VS.
De ladder bestaat uit een reeks lussen van banden, die 
aan de mast werden vastgehouden door de rail voor de 
leuvers van het grootzeil. De Mast Mount was gemakke-
lijk te beklimmen en af te dalen. Aan de onderkant van 
elke lus is een extra laag stijf weefsel genaaid, waardoor 
elke trede open bleef.  Het team hield van de ‘afwis-
selende’ treden, die het klimmen gemakkelijk maakten. 
Met de val strakgetrokken voelde dit het meest veilig 
van alle geteste ladders.

MastLift
Het hijsen van de MastLift was enigszins zenuwslopend, 
en met elk weer zal hij veel heen en weer slingeren. 
Naar boven gaan was een eenvoudige zaak, hoewel 
zwaar voor de armen, maar je kunt op elk moment 
stoppen om uit te rusten. Het voelde te allen tijde vei-
lig aan, met een geruststellende ‘klik’ van de ratel op 
weg naar boven. Afdalen ging nog makkelijker, al was 
het schakelen van ‘omhoog’ naar ‘omlaag’ even wennen. 
Over het algemeen was het gemakkelijk te gebruiken en 
voelde het veilig. Het is niet goedkoop en zou moeilijk 
op zee kunnen worden ingezet, maar is goed voor so-
lo-opstijgingen.

Erwin Strijbosch

Mijn conclusie
Na het lezen van dit artikel en dit 
te combineren met mijn budget, 
kwam ik tot de conclusie dat ik 
voor een TopClimber moest 
gaan. Deze is voor ca. 270,- ver-
krijgbaar bij de beter gesorteerde 
watersportzaak. Inmiddels ben ik 
er al mee naar boven geweest, 
en het voelde heerlijk veilig aan, 
bijna om een hobby aan te krij-
gen zelfs. Alhoewel het begin wat 
langzaam ging, gaat het nu redelijk 
snel omhoog en omlaag. Veilig en, 
niet onbelangrijk, met minimale 
inspanning. Je zou het alleen kun-
nen doen, maar het is natuurlijk 
wel veiliger je te laten zekeren 
door iemand beneden met een 
val. Veel klimplezier! 
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Petzl klimtuig
De Petzl-stijgklem is een goedkoop en eenvoudig klimtoestel dat 
werkt als een touwkoppeling doordat het omhoog kan schuiven, 
maar vastloopt wanneer het naar beneden wordt getrokken. Voor 
de test gebruikten we een enkele stijgklem met een voetlus ge-
maakt van een heavy-duty zeilbinder en een harnas aan een lange 
strop.
Je zit in het harnas, met je gewicht aan een val, en schuift de stijg-
klem langs de statische lijn omhoog. Ga vervolgens rechtop staan 
in de voetlus terwijl een bemanningslid de speling in de val oppakt 
en herhaal het proces. Meakins’ team ontdekte dat ze een lange 
strop nodig hadden tussen de stijgklem en het harnas om voldoen-
de beweging mogelijk te maken.

TopClimber
De TopClimber is een kant-en-klare versie van een dubbel klim-
systeem. Je zit in de bootsmanstoel en strekt je benen. Dit ver-
licht de spanning op de bovenste touwkoppeling, die naar boven 
kan worden geschoven. Je gaat zitten en doet hetzelfde voor de 
onderste koppeling, voordat je het proces herhaalt en de om-
hoog gaat. Het kostte wat oefening voordat het proces natuurlijk 
aanvoelde, maar eenmaal onder de knie was het een snelle, vei-
lige methode om te klimmen. Met het naar beneden gaan, is het 
proces omgekeerd en ze ontdekten dat het belangrijkste was om 
kleine stappen te nemen. De stoel voelde comfortabel aan en een 
tester merkte zelfs op: ‘Het was zo goed, ik wist niet dat ik hem 
aan had!’ De TopClimber heeft ook het voordeel dat je eenmaal in 
de voetlussen aan de masttop kunt staan om de navigatieverlich-
ting en antennes die boven mast uitsteken te bereiken.

Masthead harness
Dit harnas wordt gebruikt in combinatie met de bootsmanstoel 
als een opstapje om je in staat te stellen de masttop te bereiken. 
Meakins’ team kwam erachter dat dit apparaat enigszins in de weg 
zat op weg naar boven en ze moesten ervoor zorgen dat de stoel 
zelf niet naar beneden gleed wanneer ze opstonden. Zolang je hier 
rekening mee houdt, is het een goede oplossing om toegang te 
krijgen tot instrumenten boven de hoogste val.

BRONVERMELDING: foto’s en beschrijvingen van  
https://www.yachtingmonthly.com/gear/7-mast-climbing-me-
thods-and-gear-on-test-84008

Samen wonen wij in Katwijk in Gijs zijn ouderlijk huis, maar recent hebben we een huis 
gekocht in Noordwijk.

Gijs heeft tijdens zijn tijd bij de mariniers in Curaçao gewoond en sindsdien droomt hij 
ervan om de Atlantische oversteek te maken en uiteindelijk dan ook Curaçao aan te 
doen. Tesse heeft het zeilen van huis uit meegekregen. In 1984 ging de zelf gemaakte 
boot van haar ouders te water en daar heeft ze al haar jeugdvakanties op doorgebracht.
 
We waren er al vrij snel uit: wij moesten samen dat zeilen oppakken. En zo geschiedde... 
eerst een weekendje weg op de boot. Examen afspraken gemaakt voor Vaarbewijs 1 
en 2 en leren maar! De praktijkkennis kon ook beter dus hebben we in 2021 besloten 
twee keer met de Zeezeilers van Marken mee te gaan om CWO 1 en 2 te behalen. 
Daar ontmoetten we Bert en Nynke met wie een mooie vriendschap is ontstaan. We 
zijn inmiddels een weekendje weggeweest met de Waterman en de vervolgstap is na-
tuurlijk de Ramsgatetocht! 

Ik ben vanaf mijn 12e tot mijn 20e ieder 
jaar een week met Holtus zeilkampen 
meegegaan naar het Holtus-eiland op 
de Loosdrechtse plassen. Daar heb ik 
mijn bemannings-, stuurmans- en in-
structeursdiploma behaald. De laatste 3 
weken daarvan was ik instructeur. Dit 

was wel allemaal op een open boot (BM of Valk), maar hier 
heb ik wel een goede basis gelegd.
Daarna ben ik iedere jaar nog wel een paar keer gaan zei-
len in Loosdrecht of Friesland, maar eigenlijk altijd maar een 
dagje op een open zeilboot. Toch kriebelt het al een aantal 
jaren om een kajuitzeilboot te kopen, maar de vraag hoeveel 
je het gaat gebruiken, de ervaring op zo’n boot en de erva-
ring op zee heeft me tot op heden tegengehouden. 
Via een kennis werd ik een paar maanden terug getipt over 
de PZV. Wat ik gehoord en gelezen heb klonk geweldig en ik 
heb me daarom ook direct aangemeld. Met een groep zeil-
fans op avontuur, nieuwe mensen met eenzelfde hobby leren 
kennen en tegelijkertijd mijn/onze kennis en kunde kunnen 
vergroten lijkt me super. Elise is meer van de catering aan 
boord en het genieten van een ontspannen dagje op het 
water dan een echte zeil-fan, maar ik ben wel blij dat ze het 
wel leuk vindt om mee te gaan.
Het is even afwachten hoe het loopt met de kleine, maar ik 
zie er naar uit om jullie te leren kennen.

Ik ben Dave Veneman (34 jaar) 
woonachtig in Nuenen. Ik ben al 14 
jaar samen met mijn vriendin Elise 
Vereijken (30 jaar). Samen hebben 
we sinds 2016 een cateringbedrijf 
in bedrijfs- en partycatering. Op dit 
moment zijn we gesloten vanwege. 
zwangerschapsverlof van ons eerste 
kindje (een zoon) die we half mei 
verwachten. Ook hebben we een 
hondje een Teckel ‘Lulu’.
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Even voorstellen              

Even voorstellen              

Tesse Huizinga en Gijs van der Plas Dave Veneman

Ik heb vooral met ‘open bootjes’ gezeild. Mijn partner, Aag-
je, en ik zeilden bijna wekelijks in de FJ klasse. We zeilden 
wedstrijden, door Europa heen, op binnenwater, maar ook 
af en toe op zee. 
De Internationale FJ klasse was een van de weinige klassen 
in Nederland met ‘open klassenvoorschriften’. Dit betekent: 
de vormen en maten van romp, roer, zwaard en zeilen lig-
gen vast, maar vrijwel al het overige is niet gereguleerd. 
Een klasse voor een knutselaar als ik ben. Ik heb een car-
bon-sandwich FJ romp gebouwd, vanzelfsprekend gebruik 
makend van de toegestane ‘marge voor bouwfouten’. Ook 
heb ik nieuwe profielen voor roer en zwaard ontwikkeld, 
aangepast op de snelheid en omstandigheden waarmee we 
varen. Nu hebben we de snelste boot in het veld, maar… ik 
ben niet zo’n fanatieke wedstrijdzeiler. 

Meer (zelf)bouw
Tussendoor heb ik veel met vliegers en vooral met ‘vrije 
vlucht modelvliegtuigen’ gespeeld. De vliegtuigen moesten 
licht, stijf en sterk zijn om de grote krachten tijdens de lan-
cering aan te kunnen. Rond 1984 begon ik onderdelen te 
maken met koolstofvezel en vacuümtechniek. Toen waren 

dit nog nieuwe materialen en bouwwijzen. Deze vaardig-
heden heb ik uitgebouwd tijdens werk in de jachtbouw. Ik 
heb rompen van snelle zeiljachten, koolstof masten, roeren 
en andere constructies gebouwd. Ik ben afgestudeerd in de 
moleculaire celfysiologie aan universiteit in Nijmegen. Daar-
naast heb ik me behoorlijk verdiept in de aerodynamica.
Al deze interessegebieden bevatte complexe dynamische 
systemen, voor mij ongrijpbaar, maar uitermate interessant.

De laatste jaren is de zeilfrequentie wat lager i.v.m. kinderen. 
Lekker zeilen daar gaat het nu om, genieten van de voort-
stuwing door de wind. Ook ben ik al jaren bezig met de 
renovatie van een zwaar verwaarloosd herenhuis uit 1860. 
In het souterrain heb ik een werkplaats voor ‘alles’. 

Nu de zee op.
Uiteindelijk wil ik verder zeilen, op zee, in de golven en op 
stroom. Ik heb zowel de beide vaarbewijzen als het Mar-
com-B certificaat onlangs gehaald. Alles moet ik nog in de 
praktijk leren. Bijvoorbeeld het bepalen van een handige 
route, het manoeuvreren op de motor, en het vervangen 
van vuile brandstoffilters, maar ook het daadwerkelijk voe-
ren van een gesprek via de marifoon. 

Ik wil via de PZV ervaring opdoen op zee. Uren maken, leren 
van anderen over boot-handling, navigeren, en de praktijk 
van een route plannen. Samen avonturen beleven en kennis 
delen lijken belangrijke pijlers van de vereniging, dat gaat wel 
passen! Een avontuur is een kwestie van beleving en optiek. 
Te bieden heb ik een ruime ervaring met de verwerking van 
epoxy, polyester en glasvezel. Ook kennis over mechanica, 
aerodynamica en hydrodynamica deel ik graag.

 Ik heb veel zin om te zeilen. Hopelijk zien we elkaar snel op 
en om het water.

Op mijn 18e ben ik van Noord naar 
Zuid door de Sahara gereisd. Over 
de oude zeebodem meegelift op 
een truck. De immense lege vlakte 
in het midden, de angst, nee, de 
wetenschap dat ‘je het alleen moet 
doen’: het was prachtig. Op de 
terugweg, van Abidjan (Ivoorkust) 
naar Vlissingen, meeliftend op een 
vrachtschip, overviel mij op de 
oceaan een zelfde gevoelMartijn Aarts
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Sailing apart together
Een vakantie naar de UK vergt dus in alle gevallen een 
hoop planning, en dat geldt dubbelop als je van plan bent 
om met je zeilboot naar de overkant te gaan. Je mag je 
hond namelijk niet meenemen aan boord. Huisdieren (ge-
leidehonden uitgezonderd) moeten het land binnen wor-
den gebracht via een van de approved routes. Hond en 
boot moeten dus apart naar de overkant....
Zelf hebben we dat een aantal keren opgelost door vrien-
den uit te nodigen voor ‘een weekje zeilen langs de En-
gelse kust’. Een duur geintje dus want dat ticket kregen ze 
natuurlijk van ons. Een andere optie is een enkeltje voor 
‘het vrouwtje’ en een opstapper die de boot met manlief 
overvaart. 

Approved routes
En dan kun je dus niet zomaar koers zetten op de over-
kant. Een dubbele trip vergt een boel georganiseer. En 
duimen dat het weer meezit, want je wilt ongeveer tege-
lijkertijd aankomen in de haven van bestemming. En die 
bestemming, die wordt door PeTS gedicteerd. 
Online vind je een uitgebreid overzicht van alle approved 
routes. Deze omvatten in ieder geval transport via het 
vliegtuig naar een van de grote luchthavens. De meeste 
airlines zijn toegelaten tot het PeTS. Maar aankomst op 
een vliegveld is onhandig als je naar de kust moet.
Qua ferries liggen IJmuiden-Newcastle, Rotterdam-Hull of 
Hoek van Holland-Harwich het meest voor de hand. Van-
uit Belgie vaart er geen enkele ferry meer, vanuit Frankrijk 
kun je de Kanaaltunnel nemen of een van de vele veer-
boten richting de zuidkust. Voor zeilers vanuit Nederland 
zijn Harwich en Dover echter het meest gericht. 

Off we go!
Heb je eenmaal de planning rond, dan is het leed wel ge-
leden. De douaneformaliteiten stellen namelijk geen (hon-
den)drol voor. Je vraagt je werkelijk af of de beambte, die je 
tickets controleert voor je de ferry op rijdt, enig idee heeft 
van de finesses van de regeling. Zolang ze maar zien dat 
je je setje documenten compleet hebt is het vaak al goed. 
Aan boord van de ferry verblijft je hond in de honden-
kennel. Je mag je hond bezoeken, maar gezien de onrust 
in de kennel kun je de hond beter vanuit je cabin in de 
gaten houden. Op de tv welteverstaan, via webcam. Er is 
zelfs een ‘uitlaatdek’ met loosgaten. Als je hond daar zijn 
behoeften kan doen scheelt dat een hoop. Prinses Lotje 
weigert natuurlijk, en in combinatie met de stress in de 
kennel vraag je je af wat diervriendelijker is, zeilen of een 
ferry... want al met al is zo’n overtocht toch nog een hele 
operatie. 
Bij aankomst in Engeland kun je gewoon van boord, je 
krijgt geen stempel of bewijs dat je je hond volgens de 
regels binnen hebt gebracht. En ben je eenmaal binnen, 
dan kun je vrij langs de kust varen. 

Kanaaleilanden
Problematisch wordt het als je tussentijds zou willen 
oversteken naar het continent. Bijvoorbeeld in de aan-
loop naar de Kanaaleilanden. In een getijdengebied als dit 
is het zoeken naar het juiste venster om een haven aan te 
lopen en dan ligt een tussenstop via de Franse kust vaak 
voor de hand. Maar de Kanaaleilanden maken onderdeel 
uit van de common travel area (CTA): Great Britain en 
the Crown Dependencies (The Isle of Man, The Bailiwick 
of Guernsey - Guernsey, Alderney & Sark - en Jersey). 
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Dat Brexit ons jaarlijkse bezoekje aan ‘good old England’ flink bemoeilijkt is inmiddels duidelijk. Voor de honden-
bezitters onder ons leek de Brexit aanvankelijk ook extra hordes met zich mee te brengen. Zelfs de overheden 
waarschuwden ervoor. Gelukkig bleek die angst ongegrond; kennelijk vond men Brexit al lastig genoeg zonder nog 
meer beperkingen. Maar dan nog, je hond meenemen op vakantie naar de UK blijft een ingewikkelde kwestie. 

Hondsdol of horendol?
Ondanks dat hondsdolheid (rabies) in Europa de laatste 
decennia nagenoeg niet meer voorkomt, zat de angst 
voor een uitbraak er bij de Engelsen nog altijd flink in. 
Deze virusinfectie veroorzaakt een hersenontsteking met 
– indien niet tijdig behandeld – meestal de dood tot ge-
volg. Sinds 1897 golden er dan ook strenge regels in En-
geland voor het toelaten van huisdieren. Om het eiland te 
vrijwaren van deze gemakkelijk overdraagbare ziekte was 
er verplicht bloedonderzoek voor dieren, en een verplich-
te quarantaine gedurende 6 maanden. 

Gelukkig kwam daar in 2001 het PeTS, het Pet Travel 
Scheme. Een initiatief van de EU dat in de UK schoorvoe-
tend werd geaccepteerd, en uiteindelijk vanaf 2011 werd 
doorgevoerd. Reden voor de aarzeling was overigens niet 
zozeer de angst voor de op het continent nagenoeg uitge-
storven hondsdolheid, als wel de toegenomen import van 
dieren uit Zuid- en Oost-Europa, en de kans op andere 
overdraagbare ziekten. 

Het Kanaal over met je (zee)hond

PeTS regels
Het PeTS maakt het mogelijk om je hond (of kat, of fret) voor een kortere tijd vanuit de EU mee Engeland in te nemen. 
Tenminste, als je kunt verklaren dat de hond gezond en van jou is, en niet voor verkoop bedoeld. De regels worden 
uitgebreid toegelicht op https://www.gov.uk/bring-pet-to-great-britain. Je hebt nodig:
• Een geldig dierenpaspoort;
• Een microchip, aangebracht voorafgaand aan de rabiesvaccinatie;
• Een rabiesvaccinatie (door dierenarts aangetekend en ingelamineerd in paspoort) van minimaal 21 dagen oud;
• Een door de dierenarts ondertekend UK Pet Health certificate – max 10 dagen oud;
• Een door de dierenarts toegediende ontwormingskuur – maximaal 5 dagen maar minimaal 24 uur oud;
• Een ingevulde verklaring (non-commercial declaration form) waarin je aangeeft de hond niet te zullen verkopen;
• Eventueel een machtiging voor degene, die namens jou de hond vervoert;

Annemieke Stallaert

PZV Zeezeilen 1 - 2022    4948    PZV Zeezeilen 1 - 2022



Vroeger....
In het verleden hebben we dat namelijk 
wel een keer gedaan. We hadden een 
ferryticket geboekt voor Lotje maar 
haar begeleider viel op het laatste mo-
ment uit. En dan sta je. We hebben de 
gok genomen en haar zelf mee overge-
zeild. Lotje vond het geen punt (al moest 
ze wel heel nodig plassen), maar voor 
ons was het weinig relaxed. Wat als de 
douane alsnog komt controleren? We 
hebben geen jurisprudentie gevonden 
(kennelijk komt het nooit voor?) maar 
de Britse overheid aarzelt niet om te 
dreigen met inbeslagname, quarantaine 
en fikse boetes. En de laatste jaren wa-
ren de douanecontroles, vooruitlopend 
op de Brexit, al fors toegenomen. Van 
de andere kant: niemand zet een stem-
pel in het dierenpaspoort bij aankomst 
dus waarschijnlijk hadden we ons er wel 
uitgekletst. Ook havenmeesters in de 
UK hebben werkelijk geen idee. Geen 
hond die erop let of je van de overkant 
komt, of van een andere haven. Maar 
goed, na de Brexit is dat risico gewoon 
te groot. 
Voor de terugkeer naar het continent 
hoef je overigens nog steeds niets te re-
gelen. Binnen de EU is alleen een (mini-
maal 21 dagen oude) hondsdolheid vac-
cinatie, vastgelegd in het dierenpaspoort 
(corresponderend met de chip) verplicht. 
Maar dat had je toch al geregeld. Daar-
mee is de terugreis dus geen probleem. 
Althans, voor de baasjes dan. Lotje is 
al jaren zeuntje-af maar vindt een lange 
oversteek nog steeds niet echt leuk. 

Zeehond
Sinds Lotje met ons meevaart passen 
we ons vaarschema graag aan haar aan. 
Nachten doorhalen zit er niet meer in, 
want prinses Lotje weigert te plassen als 
ze geen gras ziet. Dus tochtjes van een 
uur of 8, 10 zijn voor ons doorgaans het 
maximum. Maar eerlijk gezegd: het be-
valt ons prima om na een mooie zeildag 
bijtijds af te meren voor een wandeling 
en een borrel.

Het leven aan boord bevalt Lotje ove-
rigens ook uitstekend. Het is natuurlijk 
ook geweldig om de hele dag bij het 
baasje en het vrouwtje te zijn, veel aan-
dacht te krijgen en lekker te kroelen op 
lange rakken. Zeeziek is ze alleen bij heel 
ruwe zee. Tweedehands hondenbrokken 
zijn niet aan te bevelen, zeker als je zelf 
een beetje katterig bent. Gelukkig komt 
dat tegenwoordig nauwelijks nog voor: 
ze moet net als wij even inslingeren aan 
het begin van het seizoen, maar we bou-
wen het rustig op en daarna is ze be-
hoorlijk zeevast. 

In de haven komt ze ook aan haar trek-
ken: nieuwe luchtjes opsnuiven en voor-
al havenmeester spelen. Ze weet onze 
boot steeds feilloos te vinden – alleen 
aan wiebelende vingersteigers heeft ze 
een broertje dood - en houdt vanaf haar 
troon (bovenop het luikhuis) de hele 
haven in de gaten. En maar blaffen naar 
voorbijvarende bijbootjes, wat wil een 
hond nog meer?

Hondenboot
Aan boord heeft ze alle comfort: haar 
eigen zitzak waardoor ze ook onder hel-
ling stabiel ligt, een waterbak waar haar 
water niet uit kan lopen, en een eigen 
hoekje in de kuip waar ze weg kan krui-
pen als ze het even beu is, ook weer met 
een zitzak. 
We hebben geprobeerd haar binnen te 
leggen bij ruw weer of regen, maar hoe-
veel knuffels we ook in de slingerkooi 
stopten, ze wil toch het liefst bij ons zijn. 
Tegenwoordig biedt een plastic zak over 
haar ‘mandje’ uitkomst tegen nattigheid.
In de kajuit heeft ze haar eigen plekje, en 
als er opstappers meevaren mag ze zelfs 
met ‘t baasje en vrouwtje in de punt 
slapen. We hebben niet voor niets een 
niet-verharend ras gekozen, want daar 
moet je niet aan denken aan boord. 
Voor haar veiligheid hebben we een 
relingnet (vinden we zelf stiekum ook 
wel een fijn gevoel) en een reddings-
vestje-met-hengsel waarmee we haar 
makkelijk in de bijboot kunnen hijsen. En 
dan maar op en neer tuffen naar de wal, 
als we aan een mooring liggen, voor de 
driemaal daagse wandeling. Veel relaxter 
wordt je vakantie niet. 

Zelf moet ik er niet aan denken om Lot-
je voor langere tijd uit logeren te sturen, 
en het is gewoon super leuk om met je 
hondje rond te varen. De beperkingen in 
de UK nemen we voor lief. Want voor 
baas en hond gaat er niks boven glorious 
mud.

Zij vallen dus onder hetzelfde regime. En binnen de CTA 
kun je onbeperkt rondvaren. Het wordt wel aangeraden 
om de reispapieren van je hond goed te bewaren, want 
geheid dat je gecontroleerd zult worden. 

Als je de CTA verlaat moet je terug binnenkomen via zo’n 
approved route. Vlak voor vertrek moet de hond dan op-
nieuw door een dierenarts gecontroleerd worden (weer 
een ontwormingskuur) en je mag pas na 24 uur, maar 
binnen 120 uur de UK (inclusief Channel Islands) binnen. 
Niet aan te raden dus.
Jersey en Alderney hebben geen eigen approved route 
vanaf de Franse kust dus dan moet je via Guernsey of de 
UK. Guernsey heeft approved routes per Condor-ferry 
vanaf St. Malo en Cherbourg naar St Peter Port. 

Preferred route
Nou willen we dus komend jaar graag naar de Kanaalei-
landen. Tenzij we een handige opstapper hebben zou een 
van ons (Willem dus!) single-handed de Race of Alderney 
over moeten steken. Zien we niet echt zitten eerlijk ge-
zegd. Dus we zullen waarschijnlijk via Dover gaan, daar 
kunnen we iets makkelijker honden oversteekhulp voor 
krijgen (en je vermijd het hoppen langs de Franse kust, 
wat gezien het tij altijd weer een uitdaging is als je zuid-
waarts gaat met al die droogvallende havenmonden). 
Een ding is zeker, we durven het (post-Brexit, met de 
strengere inklaringsvereisten en gegarandeerd douanebe-
zoek) niet aan om Lotje het land in te ‘smokkelen’.
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Tegen een uur of vier hijsen we de 
zeilen weer voor het tweede deel van 
onze eerste tocht.

Met mijn handen aan het roer, de benen 
stevig op het dek, mijn hoofd geheven 
in mijn nek, zag ik de wereld veranderen 
van: overal loerende gevaren naar een 
heerlijk relaxt leven op het water. Tot 
dat…

De Waterman wijkt ineens af naar 
stuurboord. Recht naar de ondieptes 
van de Kreupel. ‘Zie je wel dat de boot 
puberaal zijn eigen wil doordrukt. Echt 
een testertje.’ Er is geen beweging 
meer in het stuurwiel te krijgen. Hoe 
hard ik er ook aan trek… Geen reactie! 
Hoe kan dit..? Lopen we aan de grond..? 
Dit mag echt niet veel langer duren..! 

En wat als..? 
De paniek vloog me naar de keel en ik 
weet me geen raad meer.
‘Bert, help!’ ‘De Waterman reageert 
niet meer! Hij doet niet meer wat ik 
vraag!’

Bert die ondertussen weer wat 
elektronisch gevonden heeft om te 
onderzoeken, reageert niet meteen. 
Tussen ons gezegd: dit is volgens mij 
een bekend fenomeen bij mannen die 
volledig geconcentreerd zijn op datgene 
waar ze mee bezig zijn.

‘BERT!! HELP!!’
‘Huh, wat...? Waar stuur je nu weer naar 
toe?’
‘Het stuur reageert niet meer!’
‘Oh... 

We halen we de Waterman op in Hindeloopen na zijn de 
laatste reparaties.
Als trotse eigenaren met weinig ervaring als schippers 
hebben we er heel erg veel zin in om met hem te gaan zeilen. 
Ik voel me enorm verantwoordelijk en dus zo gespannen als 
een snaar. Hoe staat de wind, hoe reageert de boot op de 
motor en hoe kan het dat de haven van Hindeloopen zulke 
smalle gangetjes heeft tussen de boxen in? Allemaal nieuw 
en rete spannend. ‘Het begin van ons avontuur’, zeggen we 
tegen elkaar.

Zodra we de haven hebben getrotseerd en de stuurautomaat 
aanzetten om schoonschip te maken, komt de eerst 
menselijke reactie van de Waterman.  Een eigenwijze en 
puberale reactie. Het lijkt net of hij ons als beginnende 
eigenaren aan het uittesten is op een manier zoals alleen 
een tiener dat kan doen. 
Elke keer als we de stuurautomaat aanzetten, neemt hij het 
stuur in eigen handen en verandert hij de koers met zo’n 10 
tot 15 graden. 
We hebben letterlijk geen idee waarom dit gebeurt. Helaas 
ook geen tijd om dit uit te zoeken. We komen immers om 
de boot in een groter rondje terug te zeilen naar zijn nieuwe 

Puberale streken          

ligplaats in Stavoren. Trouwens, om de boot te leren kennen 
moet je het sturen niet overlaten aan een automaat, maar 
zelf het stuur in handen nemen!
Dus we spreken af: ‘De een stuurt en zorgt voor de motor, 
de ander hijst en strijkt en regelt de zeilen’.

Na zo’n twee uur vinden we het tijd voor een rustmomentje 
en is het noodzakelijk om het anker uit te testen. Ten 
zuidwesten (hogerwal) van de Kreupel gooien we voor 
het eerst het anker uit. Hoe was het ook alweer? Tegen de 
wind in, stilleggen en met het achteruitgaan het anker laten 
vieren…

Nou moe… Wat doet hij nu? De Waterman is echt een rare 
boot!
Nadat ik hem heb stilgelegd, tegen de wind in en Bert bezig 
is het anker te laten vieren, draait hij zonder dat ik dat wil, 
dwars op de wind... Waarom…? 
Er is geen paniek, want er is ruimte genoeg, dus gewoon 
maar laten gaan, toch?
En ja, na een tijdje komt de punt gewoon weer in de wind te 
liggen en liggen we vast. 
Heerlijk! Tijd voor een theetje.

De wind waait met een windkracht 4 over de Kreupel heen. De zon schijnt heerlijk en het water is nog te koud om 
in te zwemmen. Ik ben op van de zenuwen en Bert zit er enthousiast, maar relaxed bij. Wat is er toch een groot 
verschil in het ervaren van je eerste tocht met je eerste eigen zeilboot. 

To
ch

tv
er

sl
ag Dus zo werkt dit bij de navigatie... 

Mooi.
Wacht… 
Hier… 
Nu kun je weer sturen.’

En pff… Gelukkig! Ik heb weer controle!

Inmiddels, na een seizoen op pad, 
hebben we de Waterman beter leren 
kennen. We weten wat er aan de hand 
is als hij scheef begint te liggen. Als de 
grijze vuilwatertank niet op tijd geleegd 
wordt. Wat er kan gebeuren als je 
niet proactief reageert op dreigende 
onweersbuien en nog veel meer. 
Ook weten we zeker dat we hem nog 
lang niet helemaal kennen, dus we 
zijn klaar voor meer ervaringen en de 
daarbij horende anekdotes.

Nynke van de Kamp
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Zeezeilvereniging
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In de loop der jaren kun je veel sparen. Binnen PZV 
is dat niet anders. Met name bij evenementen worden 
nogal eens zaken ingekocht waarbij de leverancier de 
aantallen bepaalt. Vaak blijft er over: meer geleverd dan 
voor betreffend event nodig zijn. Dit komt dan bij een 
van de leden die betrokken zijn bij het evenement ‘Op 
zolder’ te liggen. 

PZV Webshop
Graag willen we helpen die zolders leeg te maken. Als je een 
of meerdere van onderstaande producten wilt bestellen 
kun je dat doen via de PZV-website Activiteiten; in het veld 
‘Opmerkingen’ schrijf je je bestelling en geef je aan of je die 
zelf ophaalt van de betreffende zolder (altijd gezellig!) dan-
wel via de pakketpost wilt ontvangen (portokosten worden 
dan wel in rekening gebracht). De zolder-beheerder geeft 
aankoop en eventueel porto door aan de penningmeester 
die vervolgens een factuur stuurt en zo mogelijk incasseert.

     
PZV Mondkapje   |   € 2,50 
Nog 13 stuks, op zolder bij Mariëlle de Groot

     
PZV Zeezeilen douchehanddoek | 130 x 70 cm
€ 12,50 per stuk,
€ 20,00 per 2 stuks
Nog 39 stuks, op zolder bij Arjen de Bruin

     
Droogtas met PZV-logo  |   
Hoog 50 cm, doorsnee 25 cm   |   € 7,50
Nog 12 stuks op zolder bij Arjen de Bruin  (8 groen, 4 
donker blauw  OP=OP)

Oliedoeken   |   € 6,50/10 stuks
Nog 10 pakjes van 10 stuks op zolder bij  Philip Beekman

     
PZV Vlaggetje   |   60 x 37 cm   |   € 10,00
Doorlopende voorraad = Op zolder van  Giel Hansen
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Productie en montage van bootruiten

Productie en montage van bootruiten

Dekluik ruiten

Console ruiten

Flybridge ruiten

Opdek ruiten

Gebogen ruiten

Gedubbelde ruiten

Dé Specialist
De Bootruitspecialist is al meer dan 
25 jaar de producent van pmma 
bootruiten in de Benelux en Duitsland.

Ruiten zijn leverbaar in 2D én 3D 
uitvoering in elk gewenst formaat, 
dikte en kleur.

Onze klanten zijn botenbouwers,  
re-fitters en particulieren.



	

Bemiddeling van:
    ●  alle woonobjecten
    ●  alle bedrijfsobjecten
    ●  agrarische objecten
    ●  alle gronden

Taxaties van:
    ●  alle onroerende zaken 
       voor alle doeleinden

Vestiging Aarle-Rixtel 
Dorpsstraat 8a 
5735 ED Aarle-Rixtel 
T: 0492 - 38 66 00
E: info@berkkerkhof.nl

Vestiging Best 
Eindhovenseweg 30b 
5683 KH Best
T: 0499 - 37 55 65
E: best@berkkerkhof.nl

	

Advies bij:
    ● herontwikkeling
       van onroerende zaken
       o.a. ruimte-voor-ruimte
       en rood voor groen
    ●  onderhandelingen met
       de overheid bij onteigening
       of bedrijfsverplaatsingen
    ● grond- en pachtzaken
    ● nadeelcompensatie
    ● planschade

www.berkkerkhof.nl


